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састанан

проширеног

пктива

народног оровта БеОГРдаА
Задаци у спровођењу мера за

обезбеђење исхране
становништва

А састанку проширеног актива

Народног "фронта Београда
друг Драгомир Николић, пот-

претседник Градског извршног од-
бора Фронта, одржао је реферат о
неким политичким и привредним
питањима код нас и у свету и 0
задацима Народног фронта Београ-

да у вези с тим. ~
Између осталог он је рекао:

— Кад говоримо о потреби 06-
јашњавања народу политичких до
гађаја и политичке ситуације у на-

шој земљи, онда треба указати на
извесну погрешну праксу у раду не-
ких наших рејонских и основних
организација, која се је испољила
после реорганизације рада у Народ-
ном фронту. Сада се створила прак-
са да се у форумима, рејонским од-
борима и одборима основних орга-
низација, доста дискутује о томе

шта и како треба радити, да „треба
те ствари још боље погледати, про-
студирати" итд а има мало ствар-

ног свакодневног рада са чланством.

За то време масе постављају пита-
ња, која их интересују и траже од-
говор на њих.

У Београду се у последње време
доста дискутује о снабдевању уоп-
ште, а посебно о обезбеђењу зим-
ницом и огревом. Ту се или ништа

не одговара или дају  неодређени
одговори: „Предузимају се мере", и

слично, а негде се обећава и оно

што се не може остварити. Народ

схвата да је обзиром на овотодиш-
њу сушу ситуација са зимницом и
огревом много тежа него прошле
године и зато се с правом интере-
сује шта су органи народне власти
у Београду предузели и какве мере

сада предузимају у решавању тих
питања. Сваки од нас зна да суша
није поштедела ни поврће ни воће.

Због суше ми смо одустали од из-
воза поврћа. Али и поред тога ста-
ње са зимницом је ове године много
теже него прошле године, д наро-
чито у критичним, односним ар-
тиклима, кромпиру, пасуљу, купу-
су и црном луку. На заседању Град-

ског народног одбора, које ће се

одржати 13 овог месеца, биће оп-

ширније говорено о томе како сто-

ји са зимницом и шта се све преду-
зима да би се грађанима "Београда

обезбедила прехрана у току зиме.

У наставку свог излагања друг

Николић је рекао:

— Мере за обезбеђење исхране

становништва и очување сточног

фонда и њихово спровођење имају

отроман значај за решавање тешко

ћа у које смо дошли услед ового-

дишње суше и за извршавање на-

шег првог Петогодишњег плана. За

решавање тих тешкоћа ми се не-

мамо нинакога ослонити до на саме

себе, Зато је основни задатак орга-

низације Народног фронта да пра-

вилно објасне те мере нашим рад-

·ним људима, и да их мобилишу на

њиховом извршавању. Не треба <е

зауставити на конференцијама ко-

је су у вези с тим питањима држа-

не задњих седам дана јер на њима

прво нису били присутни сви чла-

нови Фронта и друго немогуће је

"на једној конференцији све ствари

разјаснити. На конференцијама тре-
ба отворено говорити о тешкоћама

у којима се налазимо, 0 начину ка-

жо треба савладати те тешкоће и

о задацима који стоје пред сваким

чланом Народног фронта и осталих
масовних и друштвених организа-
ција. Фронтовском чланству трођа

отворено говорити какве се жртве

и ради чега, од њих траже као ио

томе да ми ове тешкоће можемо са

владати зато што имамо социјали

стичку земљу. Фронтовском члан-

ству треба да буде јасно да ми ради

ових тешкоћа не мислимо да мења-

мо, нити хоћемо да мењамо ни на-

шу спољну, нити унутрашњу по-

литику.
Посебну пажњу, наставио је друг

Николић, у нашем политичком ра“

ду треба обратити раду са женама.

После реорганизације Антифаши-

стичког фронта жена у секције ор-

ганизација Народног фронта, попу-

стио је политички рад са женама,

ма да за то нема никаквог разлога.

Услед таквог нерада могле су се

десити и такве ствари, да известан.

број жена, па и неке активисткиње

наседну таквим глупостима као што
је гласина о отпуштању жена с по
сла која је доцније „даље разрађе“
на" и допуњена да би била увер“
љивија, причом да ће мужеви 5
пуштених жена примати додатак
на жену и децу и тако даље. Ма да
је и женама и сваком члану На-
родног фронта јасно да би то било
у супротности. са нашим Уставом
и посебно да је то немогуће с обзи“
ром на ситуацију у којој се данас
налазимо са проблемом радне сна“
те. Наше фронтовске организације

нису одмах енергично предузеле

мере да се то питање објасни члан-
ству Народног фронта.
Руководиоцима основних органи-

зација Народног фронта је више

пута указивано, а на задњој град-
ској конференцији која је одржа-

на пре два месеца то је изричито
наглашено, да је основни задатак

Народног фронта политички рад и
политичко тумачење масама свих
догађаја у свету и код нас, поли-
тичко објашњавање мера које пре-
дузима наша народна власт и да у
политичком раду не треба заоста-
јати, да треба бити офанзиван и на
тај начин онемогућити „тумачења"
од стране непријатеља, У садашњој
ситуацији је нарочито важно да на-
ше организације Народног фронта
не губе иницијативу, да увек живо
и на време реагују на све политич-
ке догађаје, објашњавају своме
чланству успехе и тешкоће наше
привредне изградње, дају перспек-
тиву и указују на задатке који сто-
је пред сваким појединцем.

Из наредбе Савезне владе види се

да је наше државно и партиско ру-
ководство при решавању тешкоћа
изазваних сушом и уопште у реша-
вању свих наших привредних про-
блема водило рачуна о правилној
расподели сваког грама жита и 0о-
сталих прехранбених артикала о
утрошку сваког динара, а кад се
ради о увозу и о посебној бризи за

сваки динар. Дух штедње на сва-

ком месту: у трговини, у привред-
ним предузећима, у трошењу елек-
тричне енергије, чувању ионако
оскудног станбеног фонда итд. тре-

ба да прожме сваког члана органи-
зације Народног фронта и осталих
наших масовних организација. о
штедњи се код нас доста говорило
и писало. Међутим, сада у овој си-
туацији питање штедње има прво-
разредни значај у савлађивању свих
ових тешкоћа и у извршавању на-
шет првог Петогодишњег плана.

Свима нама је познато да се у на-
шим трговинским предузећима ра-

сипају фондови које наши трудбе-

ници са толико напора остварују.

Да у трговачком апарату има људи
који пљачкају општенародну имо-

вину. Исто тако, позната је ствар

да се у нашим производним преду-
зећима у грађевинарству не посту-
па пажљиво са материјалом и рад-

ном снагом. Наш станбени фонд се

упропашћује јер се код неких не-

савесних људи уврежила погрешна
схватања да је то државна својина

о којој неко други треба да се бри-

не, а да он има права да је уништа-

ва, дасе не штеди електрична енер-

гија итд. У свим тим и трговинским

и производним и грађевинским пре-

дузећима раде чланови Народног

фронта и синдиката. У нашим стан“

беним зградама живе чланови На-

родног фронта. Преко фронтовских
организација ми треба широко да

развијемо борбу за штедњу, свуда

и на сваком месту противу сваке

врсте расипништва и крађе, да се

чланство Народног фронта до.те ме-

ре мобилише у борби против расип-

ника и крадљиваца народне имо-

вине, да их презире, да се расипање
и крађа народне имовине схвати

као велики национални грех.

У борби за штедњу против крађе
и расипања организације Народног
фронта треба уско да сарађује са

органима народне инспекције, да им

поред политичке борбе против
крадљиваца указују на све те поја-

ве, како би лопови били на време У-

клоњени и пред народним судом
одговарали за своја недела. Нема
сумње да су органи народне ин"

спекције и до сада показали изве-

сне резултате у том погледу. На
Другом рејону органи народне ин

спекције у сарадњи са комисијом

државне контроле открили су шпе-

куланта Дејана Јеремића, столара,

који је „повезивањем са разним

службеницима из појединих мини:

старстава шума нанео штету држа-

ви од преко пет милиона динара.
Међутим, сада органи народне ин-

спекције уживајући подршку чита-
"вог фронтовског чланства морају

бити далеко активнији у свом раду.

На нашим фронтовским конфе“
5 ренцијама до сада је мало говорено

о проблему радне дисциплине у не
шим предузећима. Борбу за радну
дисциплину до сада су углавном во-

диле само синдикалне подружнице

и управе предузећа. Међутим, број
ке о оправданим и неоправданим и~

зостанцима из задњих месеци ТОН
ре да у нашим предузећима У Бео.
граду још увек постоји несавесних
радника који изостају са посла, до
бијају преко несавесних лекара та-

козвана тродневна боловања и на
тај начин ометају извршење промз“
водних планова својих предузећа и

наносе огромне штете нашој при

вреди у целини. У целини огромна

већина тих радника су чланови На-
родног фронта. На конференцијама

основних организација . Народног

фронта на састанцима синдикалних
група треба тим људима поставити
питање зашто тако раде, зашто и-
зестају са посла, до када мисле да

користе труд и напоре својих дру“

гова и другарица. Борбу против не-
радника, забушаната, треба разви-

ти тако широко док не осете да их
околина презире и не престану са
таквим начином рада.

Нема сумње да су се основне ор-

ганизације Народног фронта по се-

лима на територији Београда анга-

жовале да масама објасне потребу

испорука свих вишкова житарица

и кукуруза и свих осталих пре-

хранбених артикала који су потреб-

ни за обезбеђење исхране градског

становништва, Али досадашњи ре-

зултати откупа и наплате порезе У

тим селима и резултати уписа дру“

гог народног зајма говоре о томе да

се са нашим радним сељаком недо-

вољно политички ради, да му се др-

же предавања и конференције у-

главном приликом спровођења по-

јединих откупа, наплате порезе, се“

тве, То не значи да је рад на обја-

шњавању ових мера власти сасвим

добро спроведен или пак да није ва-

жан.

У дискусији је учествовао већи

број активиста, Радомир Тодоро-

вић и Миодраг Филиповић су по-

ред осталог изнели да грађани

негодују због недовољно оштрих

пресуда које Окружни суд за град

Београд изриче над крадљивцима

народне имовине. Божа Томић је

нагласио да треба пооштрити буд-

ност против покушаја слабљења

братства и јединства наших народа,

На крају је говорио претседник

Градског одбора Фронта Марко

Никезић. Он је рекао да је сада

потребно повести упорну борбу за

живо политичко убеђивање и пре-

ћи на непосредно  објашњавање

политичких и привредних питања,

не заобилазећи расправљање „ту-

гаљивих" питања. Руководства ор-

ганизација Фронта треба чешће да

анализирају политичку ситуацију

и воде бригу да ниједан човек не

остане необавештен

 

Последњих дана врше се
демије наука, како би већи део

 

ужурбано унутрашњи радови у згради Српске ака-

   зоо 5

 

био завршен до 29 новембра

 

РАДН! САСТАНОМ ГРЕТСТАВНИКА РАДНИЧКИХ САВЕТА

 

Досадашњаиснуства
послужиће да радници буду још

способнији управљачи

У среду увече одржано је у дво-

рани Коларчевог универзитета саве-

товање претставника радничких са-
вета и управних одбора предузећа
Београда, као и претседника син-
дикалних подружница и секретара
партиских организација већих ко-
лектива, Ради боље измене искуста-

ва, проналажења (бољих метода у
раду, саветовању су поред близу
хиљаду трудбеника из Београда

присуствовали и претставници из

Загреба и Титограда.
У реферату који је поднео прет-

седник Месног синдикалног већа,

Мирко Ванић, изнети су сви доса-

дашњи резултати, успеси и слабо-

сти форми и метода рада у упра-

вљању предузећима од стране рад-

ника.

У Београду је избор радничких

савета одржан у.27 највећих колек-

тива још почетком ове године. Ови

раднички савети имају већ иза себе

богато искуство у раду и зато сада

лакше схватају суштину Закола о

управљању предузећима од стране

радника, успешније улазе у пробле-

ме руковођења предузећем. Њихова

искуства у тражењу најбољих путе-

 

У ЗНАК ЗАХВАЛНОСТИ
Мада су наши радни људи очекивали најстрожије казне за

крадљивце на железницама Окружни суд за град Београд

није им тако судио
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— Пиши да им захваљујемо и

име оних који ће доћи после нас.

 
топло поздрављамо у своје име н у

ва, метода и садржаја рада могу ко-

рисно да послуже недавно изабра-

вим радничким саветима.

Највећи проблем у досадашњем

раду радничких савета био је тра-

жење лајбољег метода и садржаја

рада, Ту се често лутало, дешавало

се да се на седницама по неколико

сати расправљало о великом броју

ситних питања, док су нека крупна

питања стајала и чекала своје ре-

шење. Поред тога лошег одаблрања

проблема за решавање, било је слу-

чајева да је седница савета, услед

неспремности чланова за дискусију,

трајала по пет и шест сати, и често

се завршавала без неких козкрет-

них, корисних закључака. Сада се

питању одабирања проблема, при-

преми и руковођењу седницом, по-

свећује далеко већа пажња, Седни-

це радничког савета У Индустрији

мотора, на пример, не трају дуго,

решавају се моментално најважни-

ја питања, сви чланови учествују У

дискусији, јер су на време упознати

са дневним редом.

Велику тешкоћу, а донекле и коч-

ницу у даљем напредовању рада

радничких савета, претстављају ди-

ректори предузећа, који још зису
схватили улогу радничког савета.

Неки директори гледају на раднич-

ки савет као на нешто ниже, мисле

да избор савета и управнот одбора

значи само проширење управе пре-

дузећа да би се њима помогло у у“
прављању. Други директори гледају
раднички савет само као саветодав-

но тело, а они и даље воде главлу

реч у решавањусвих питања. И је-

дно и друго схватање је погрешно и

дужност је чланова радничких са-

вета и управних одбора да то схва-

тање искорене.

Поред ових проблема, у досадаш-

њем раду радничких савета искрса-

вао је веома често проблем надлеж-

зости између савета и синдикалне

подружнице. Ло тога долази < једне

стране зато што чланови радничкот

савета још немају довољно искуства

У раду, а с друге, услед погрештнот

схватања радничког савета од стра-

не синдикалчих организација. Неке

синдикалне организације мисле да

после избора радничког савета оне

више немају шта да решавају. а дру

ге иду у другу крајност, као да се

избором радничких савета ништа

ниједесило, и као да синдикалнеор-

ганизације имају да бране интересе

радника од тих нових управљача.

Основни задатак синдикалних ор-

ганизација јесте, поред правилног

схватања улоге радличког савета,

пружање пуне помоћи на васпитању

и уздизању чланова савета, како по-

литичком тако и економском, да бу-

ду способни да управљају. да оправ-
дају поверење које су им дали њи-

хови бирачи, Поред тога, синдикал-

не организације су дужне да на рад-

ничкесавете прелосе своје огромно

организационо и привредно иску-

ство. Многи раднички савети још

нису у потпуности дорасли да упра-

вљају предузећем, и зато ће одуми-

рањепривредних и заштитних функ

_ција синдикадних организација ићи

онџи темпом, којим се буду уздиза-

лим јадали раднички савети,

Све ове проблеме истакла је плод-

на дискусија која је изнела иску-

ства и праксу утрављања предузе-

ћимаод стране радлика.

>

ешто 0 Несовесноста |
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ФИНАНСИСКИХ
СТРУЧЊАКА _
шлико има чудних и невероватних

1 ствари у нашим локалним преду“

зећима! Често — остајемо зади-

вљенн пред неким сведочанством самд-

прегора, пажње и труда појединих ис

шнх радника, Али, нажалост, исто тако.

врло често, изненадн нас и запањи не

одговорност н расипање других. И ско-

ро редовно, то друго долави од ониг

који раде у административном апарату.

Као да не осећају и да им је потпуно

стран труд и залагање радника за стрб

јем.

Више од половине предузећа које

припадају Извршном народном одбору,

имају неажурно књиговодство. Уопште

— кад се спомене књиговодство шли

рачуноводство — руководиоци преду“

зећа хватају се за главу. На „црној

листи“ има их много. Негде је такво

стање последица слабе организација

· посла, а на другим местима недовољ“

не стручности кадрова запослених У

финансиској служби. Да би се ситуше

ција поправила и помогло где се мо=

же, — Повереништво финансија Извр“

шног одбора Народног одбора обраво=

вало је

_

комисију за ажурирање ра“

чуноводства у предузећима локалног

вначаја.

Комисија је примила велике и одгд“

ворне задатке. У њеном саставу нала-

зе се најбољи стручњаци за рачуно=

водство — покупљенн са разних стра»

на — из разнородних предузећа. Ра“

дин ефпкасније помоћи на терену ис

дељени су на групе.

Пре извесног времена један члан ко“

мисије вршио је преглед рачуновод-

ствене службе у Предузећу за депорда-

цију и примењену графику. Натао |]

страшно стање. Књижење

_

џеле 1949,

тодине било је погрешно. Поједина ва-

жна документа, без којих је тешко вр-

шити контролу, изгубљена су. Особље

које је радило у одељењу рачуновод“

ства више пије у пуном саставу. Шеф

млађи књиговођа, болестан је, а једног

службеника такође нема. Они што ву

остали нису у стању ма шта да поџра-

ве.

Финансиски стручњак — члан комие

сије био је мишљења да треба поку-

пити сва иреостала документа и састе»

вити екипу од четворо-петоро способ-

них књиговођа са задатком да се понд-

во прокњижи џела 1949 година. Днирегљ»

тору, који се нашао у тешкој, скоро

безпзлазној сптуацијн, понудно је свог

ју помоћ. У разговору напоменуо вв

да бин могао да образује групу од не

колицине

_

стручњака који би радили

прековремено ин тако рашчистили си

туапнју. За услугу Предузеће би нж

жхонорарно наградило.

Да чланови комисије којима је ду:

жност контролисање рада у свим пре

дузећима примају на себе, поред да-

вања инструкција, још и хонорарни рад

— није ред. Утолико пре, што је већ

м ва само давање детаљних упутстава

потребно доста времена. Антажовање

на некој другој страни несумњиво би

св лоше одразило на рад саме комисије

Међутим, у Предузећу за декораци

ју и иримењену графику нашли су са

у мучној ситуацији и оберучке су при-

жватнли понуђену помоћ. Члан коми-

сије нзрадно је предрачун ва екнву и

предао га директору.

Уцењивачка и песавесна личност то“

га стручњака — члана комисије, који

је, изгледа, мислно да без контроле

може „да лови у мутном“, овде је де

шло до изражаја. Укорењени бирокра-

та нашао је прилику да примени своје

способности. Предрачун је иврађен

детаљно, спомињане су Уредбе, Слу-

жбени листови и све што би неупуће-

ном изгледало веома важно н аутори

тативно. За себе и још три — четири

помагача тражно је „скроман“ изнов

од свега — 399.400 динара! А ради о-

бевбеђења на крају свог „предрачуна“

додао је п ово: Услови плаћања: 50%/«

од уговореног хонорара при потписи-

вању уговора, 25%е прп предајн бруто

биланса за 1 квартал п 25"• при пре»

даји завршног рачуна.

Поред свега, нагласно је да му пре»

дузеће мора да обезбеди: неколико

службеника за испомоћ, просторије 88

рад, ормане, столове, огрев, канцела-

риски материјал, машине — пнсаћу и
машинску и друге ствари.

Треба ли још неки коментарр Све је
исувише јасно.

Алн, има још нешто. Књиговође, че“

сто руководноци одељења, који нису,

у стању да у свом предузећу направе

ред н обаве потребан посао, без усте“

зања одлазе на хонорарни рад у дру“"

га предузећа. Онн примају плату у свом
јим предузећима где не раде како треа

ба — да би поподне отишли на рад

у друга — зашто добијају добру на-

граду. Тај расипнички однос прети да
постане пракса. Члав комисије ва пре“
глед и ажурирање књиговодства, који
је поднео наведени „предрачун“, 88
једног од својих помагача предвидве
је шефа рачуноводства предузећа „О
грев", То предузеће; такође је на „пр“
ној листи“ због свог хаотичног стања,

јер има нерасправљена потраживања

још из 1946 п 1947 године у износу

од преко 100 милпона динара. Али то

савести њеног службеника није смета“
ло. Оно што би могао сам да обави

„у својој кући“ уз награду за прекд-
пременип рад — обавиће пеко други, а

он ће се латитин посла који ће му до»
нети већи хонорар.

Контролва комисија, коју ће неми
новно заннтересовати овај случај, а

он, нажалост, није усамљен, може 04
стале податке да добије од вишег фи«
нансиског референта Милорада Лазо«
вића, запосленог у Повереништву фи“
нансија Извршног одбора Народног
одбора. Он је аутор горњег предрачу«
на о коме би се могло много писати и
говорити, нарочито данас кад се по“
оштрено п широко агитује за штедњу
п борбу против расиџништва, Кад илу“
страцију напомињемо још н то да Ла“
зовић поред плате од преко 6.000 ди-«
нара, зарађује још 10.000 месечно кас
предавач на курсевима, (
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На згради Ветеринарског факул тета подиже се други спрат

РАЂЕВИНСКА сезона је при
крају. Као и прошлих, и ове
године она је била жива. За-

вршене су многобројне зграде запо-
чете раније. На више објеката изво-
де се завршни радови, а велики је
број недовршених или тек започе-
тих грађевина, које ће идућих годи-
на бити завршене.

Поред изградње станбених и дру-
тих зграда, у Београду се ове године
доста радило на подизању објеката
за факултете и научне установе.

Завршава се предњи део
Академије наука

Пре две године почели су радови
на адаптацији и реновирању зграде
у Кнез Михаиловој улици. Ипак,
они се не изводе на целој згради,
јер је У другом делу зграде још у-
век настањено тринаест станова.

На предњем делу зграде заврше-
ви су груби грађевински послови,
тако да се сада изводе углавном за-
натски радови. Инсталира се цен-
трално грејање, водовод, канализа-

ција. Пре неколико дана почело се
и са израдом столарије.

Пошто је недавно 6рој радника
повећан на седамдесет, радови се
изводе много брже него раније. У-
колико се обезбеди довољно мате-
ријала, радови на предњем делу
зграде биће завршени до 29 новем-
бра. Услед недовољног капацитета
појединих радионица и недостатка
материјала, до 29 нсвембра биће за-
вршена опрема и намештај, само за
кабинете претседника и потпретсед-
ника Академије, као и за дворану
за седнице.

Поред овога. Српска академија
наука подиже у Професорској ко-
лонији две монтажне зграде, у ко-
јој ће се 29 новембра привремено
уселити Генетички институт. На

згради Еколошког института, који
се зида У Малом Мокром Лугу по-
дигнуто је приземље, тако да се са-
да ради бетонска плоча за први
спрат, Радови на изградњи Генетич-
ког института и две станбене згра-
де код Миријева. почеће идуће го-
дине, пошто се изгради око 600 ме-
тара приступног пута.

На Таш-Мајдану, недавно је по-
чела изградња Уметничког музеја.
До краја ове године завршиће се сви
земљани радови. подићи ће се те-
мељи и на једном делу зграде по-
ставиће се прва бетонска плоча.

Изградња и адаптација,

зграда за факултете

Поред реновирања, ове године
проширено је и сазидано више обје-
ката за потребе појединих факул-
тета. Тако се на Бежаниској коси
подиже нова зграда Шумарског фа-

  

  

 

култета. Сада се довршава кровна
конструкција, те ће до краја године
бити завршени сви груби радови и
постављена столарија.
На згради Пољопривредног фа-

култета у Земуну довршава се но-
воподигнути трећи спрат. Поред то-
га, У кругу факултета, гради се ад-
министративна зграда. хангар за по-
љопривредне машине и депо за
угаљ.

Иако је тек пре две године завр-
шена, на згради Ветеринарског фа-
култета дозиђује се други спрат.
Радови су почели пре месец и по
дана, а до 29 новембра биће завр-
шени сви груби послови и постав-
љен кров. Унутрашњи радови оба-
виће се у току зиме. Иза зграде фа-
култета подигнут је Институт за за-
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ОВЕ ТОДИНЕ ПОСВЕЋЕНА ЈЕ ВЕЛИКА ПАНЊА
ПОБОЉШАЊУ УСЛОВА ЗА НАУЧНИ РАД

разе. Сада се врше унутрашњи за-
натски радови, који ће бити завр-
шени до 29 новембра.

Над централним делом Техничке
велике школе подиже се трећи
спрат, који је досад био подигнут са-
мо на крилима зграде. Сада се по-
ставља кровна конструкција тако да
ће од првог новембра отпочети уну-
трашњи радови. На павиљонима
Рударског и Машинског факулте-
та, који се налазе у кругу велике
зграде Факултета, изводе се послед-
њи занатски послови који ће се за-
вршити крајем овог месеца. Поди-
зање нове велике зграде према У-
лици „27 март“, које је летос отпо-
нело (копање темеља) биће настав-
љено идуће године, У овој згради,
која ће бити дугачка 220 метара, и
имати четири спрата. биће смеште-
ни Технолошки и Машински фа-
култет, као и Хидротехнички отсек
Грађевинског факултета.
Павиљони где ће се за извесно

време сместити Економски и Прав-
ни факултет са библиотеком, поди-
жу се на Бежаниској коси. До кра-
ја ове године биће изграђени теме-
љи и кровне конструкције, тако да
ће почетком идуће године павиљони
бити завршени.

Студентски домови и ресторани

У студентској четврти Новог Бео-
града завршени су груби радови на
четири павиљона. На другом и тре-

ћем павиљону села се врше разни
занатски и инсталатерски послови,

као и израда фасада. Трећи пави-
љон биће готов 29 новембра, када ће
се у њега уселити хиљаду студена~
та. Других хиљаду студената, усе-
лиће се првог јануара 1951 године у
павиљон број два. Остала два, пр-
ви и четврти, биће завршени идуће
године. Такође се сада врши ограђи-
вање и уређивање приступа за три-
наест студентских барака на Вож-

довцу, у које се још прошле године
уселило 450 студената. До 29 новем-
бра биће завршено и фарбање ба-
рака.

Ове сезоне радило се и на подиза-

њу два студентска ресторана, Први
у Новом Београду стављен је под
кров, али ће бити завршен тек иду-
ће године. На ресторану у Захум-
ској улици. радови су такође споро
текли, тако да је до сада поставље-
на тек прва бетонска плоча. Ако бу-
де обезбеђено довољно цемента, до
краја године биће постављен кров
на згради.

Као што се види, грађевинска
предузећа која врше изградњу 0-
вих објеката, настојаће да за ових
месец и по дана. колико остаје до
краја грађевинске сезоне. заврши
што више објеката. Колико ће у ово-
ме успети. зависи највише од на-
бавке потребног грађевинског мате-

ријала, као и од довољног броја
радне снаге.

 

Из Среског суда

 

Расипање народних милиона кроз
ситне злоупотребе

ЛОУПОТРЕБА, упропашћавање
и растурање народне имовине,
поред недопуштене трговине и

шпекулације, најчешћи су предме-
ти судских расправа у среским су-
довима Београда.

Ти предмети, посматрани поједи-
начно, извађени из судске архиве,
понекад изгледају безвредни па-
жње. Да ли је било потребно изво-
дити на оптуженичку клупу Бори-
воја Стојановића, економа рестора-
на „Металац", који је покушао да
испод капута прикрије столни чар-
шав, или Милену Цветић, кондук-
терку на „тројки", која је из среди-
не неупотребљеног блока трамвај-
ских карата извукла 32 карте а блок
затим вратила својој Дирекцији као
неискоришћенг Њу је, на пример,
судско веће казнило са три месеца
лишења слободе. Да ли је то многог
Није много. Јер, ако би се и ти нај-
мањи случајеви злоупотребе и уни-
штавања државне својине сабрали
и претворили у новчану вредност,
добиле би се милионске суме, раз-
бацане кроз ситан криминалитет,
које уствари нагризају инвестиције
предузећа и установа, буџет нашег
града. Ал, још је важније супрот-
стављати се тим малим крађама као
врсти криминалитета, који угрожа-
ва стандард нашег друштвенот жи-

вота, омогућује похлепност и раз-
вија тежњу за веће „подухвате" те
врсте, 2)

Пред трафиком обично су редови.
Људи после рада чекају скоро по

пола сата да би се обезбедили цига-
ретама за тај дан. ;
А у једној продавници дувана до-

годило се ово,
Продавачица Корнелија Јовано-

вић, да би „своју новчану уштеду
претворила у робу, која би увек и-
мала вредност", како је то она 06-
разложила пред судом, током вре-
мена пренела је у свој стан из тра-

фике у којој ради око 40.000 кома-
да разних цигарета. Таква „уште-
да" уствари је злоупотреба народне
имовине у данима када свака ку-
тија цитарета за нашет грађанина
значи много, Када би сви београд-
ски продавци дувана претварали
своје новчане уштеде у сопствене
магацине дувана, шта би онда пу-
шили грађани7.

Од градскот предузећа „Отпад"
Борисав Јовановић, сарач, купио је
250 килограма кожних отпадака по
цени од 12,50 динара килограм. Он

је одмах после куповине пропао 50
килограма отпадака Шветку Томи-

"ћу, сарачу из Обреновца, по цени
од 100 динара килограм. То значи

да је тих 50 килограма продао за
5.000 динара, иако је свих 250 ки-

лограма отпадака платио 3.125 дина-
ра. Овакво коришћење народне имо-
вине за постизање несразмерне и-
мовинске користи одвело је Бори-
сава Јовановића на шестомесечни
поправни рад са лишењем слободе.

ж

Из магацина грађевинског преду-

зећа „Рад" подигао је 880 килогра-

 

ма гвожђа Драгољуб Марковић за
Земљорадничку задругу у Сремчи-
ци. Гвожђе- уместо да преда За-
друзи продао је својим пријатељи»
ма у количинама од 150 до 200 ки-
лограма. Један део гвожђа распро-
дао је на пијаци у Барајеву. Од
преостале количине, као способан
машинбравар, направио је ограде
за неке гробове, наплатившти за тај
посао преко 45.000 динара.
Тако је Драгољуб Марковић у

пропастио једну плански одређену
количину гвожђа, намењену једном
сеоском колективу, у време када је
сваки грађанин, сваки члан Фрон-
та, сакупљао старо гвожђе по пра-
зним плацевима и двориштима бе-
оградских кућа.

ж

Сваки је службеник у Народном
одбору Седмог рејона познавао чу“
вара зграде Михаила Ристића. Ни-
ко није сумњао да он ноћу улази
У зграду, и отвара врата канцела-
рије разних повереништава, Он је
добро познавао сва одељења, (а то
је јасно чим је био чувар) и помоћу
калауза отварао орман у одељењу
трговине и снабдевања где су би-
ли смештени искоришћени купони

потрошачких карата. Тако је он,
тим ноћним крађама, узео купоне
за 1.825 килограма хлеба, за 515
килограма меса и 30 килограма ма-
сти.

  

У Сабезној управи за хидуомешеоролошку службу

Како се долази до ирогнозе времена
ВАКЕ вечери кад преко радија
слушате последње вести, или

ујутгу када отворите новине, ре-

'довно вас интересује да чујете или

прочитате какво ће да буде време,
сутра, односно данас.
А да ли сте се некад запитали,

како се долази до те прогнозе, ко-
ја вам често веома много користи.
Вероватно да јесте, Али, сигурно

да је већина од вас помислила, да
нам прогнозе дају неки нарочити
апарати, као, рецимо, барометар

Не, преварили сте се, До прогнозе
времена долази се даноноћним,
сталним, упорним и пажљивим ра-
дом стотина и хиљада људи, не са-
мо наше земље, него и целог света.
Јер, да није те међународне сарад-
ње, прогнозе би биле веома нетач-
не, а некад и сасвим немогуће,

Како изгледају ти „пророци"

А како изгледају ти људи, који
вепркидно прате ма и најмању про-
мену у атмосфери наше земље и
жоји на основу свих тих појава и
"промена могу, некад са потпуном
"ситурношћу, да кажу какво ће вре-
ме бити сутра, прексутра или кроз
месец дана.

» То сам се и ја питао улазећи у

једну од многих троспратница У
ру Београда, где је смештена
езна управа за хидрометеороло-

шу службу. Мислио сам, да овде
мора да раде неки високи стручња-
ци, да не кажем научници,

"Мислио сам, даље, да ћу по ода-
јама ове зграде наићи на неке ком-

пликоване апарате, а, можда, и на

радар.
_ Међутим, разочарао сам се. Већи-

„ВУ људи које сам сретао тамо били

"су младићи, чак и девојке, Неког

старијег, седог и замишљеног ч0-

века у белом мантилу никако нисам

жогао да пронађем, Чак ни у соба-
ма није било ничег нарочитог, Би-

ле су то обичне канцеларије,

Код радиста

Али, на мансарди било је оно
право. У једној одаји, седело је дуж

дида шест људи са слушалицама на
ушима, испред радио-пријемника.

Били су у вези са целим светом.

Морзеови знаци одјекивали су и

мешали се међу собом.

Х

Радило се интензивно, Сваки ра-

диста имао је пред собом блок у ко-
ји је уписивао колоне неких четво-

роцифрених бројева.
— Хоћу ли да примам 11 — питао

је један.
— Не мораш, не интересује нас
— каже други.
— Ево та Фре. Да га примам7т
— Да, да. Џариз нам је врло ва-

жан.
Овде се примају подаци о времен-

ским приликама у целој Европи и
другим континентима, Свака земља
има централну отпремну станицу
која обавештава свет о метеороло-
шким приликама код њих, Међу-
тим, постоји неколико станица које
дају податке за низ земаља. Тако,
ТФА (Лондон) даје податке из Ен-
глеске, Атлантског Океана, Сканди-
навеких земаља, Исланда и Грен-
ланда. За Источну Европу податке
даје РАН (Москва) а за Средоземље
и Блиски Исток — Рим,
Примање никако не престаје. Са-

мо се сваких шест часова мењају
људи. А подаци иду даље,

Служба, везеобавља се аутомат-
ским давачима

У суседној соби налази се један
апарат, звани „давач", који емитује

метеоролошке податке из наше зе-
мље. Свака три сата емитују се си-

ноптички (барометарски) подаци. А

сваки сат аероподаци. Нарочито су
важни ови последњи,
авион не може да узлети док пилот

не добије од метеоролога прогнозу
времена.
Зато телефони стално раде. Из

републичких центара стижу пода-
ци о времену на територији целе
наше земље, . 1
До пре неколико месеци емисије

су отправљане руком, али сада то
раде аутоматски давачи, тако да
њихов квалитет ни мало не заоста-
је за иностраним,

Обрада података у сипоптичком
одељењу

Кад радиста прими депешу која
је шифрована бројевима, који су

 

јер ниједан

постављени по одређеном реду, он

је шаље техничару. Ови је дешиф-

рују по таблици међународних си:

ноптичких знакова и уносе податке
на карту. |

Баш је била ститла једна депеша.

Техничар, једна девојка, бацила

је поглед на колону бројева и по-

чела да говори,

— Ова станица, број 334, припада

Енглеској, Она јавља да је темпе-

ту сол зове 2 У  
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Испитивање ветра помоћу „пилот-бало-

на" и теодолита

ратура тачке росе 120, да је потпу“
' но облачно, да дува умерен јужни
ветар, да је видљивост 20 киломе-

тара, да је ваздушни притисак 1.004

милибара.

Уцртана општа карта Европе иде

код дежурног синоптичара, који је

анализира. Само њега ретко кад за-

нимају сви подаци, Све зависи од

тренутне ситуације. Ако, рецимо,

са северозапада наиђе промена, он
настоји да утврди какво ће време
наступити, којом брзином и тако

даље. Ове опште карте праве се
сваких шест часова.

Израда велике карте и прогноза

времена

У синоптичком одељењу скупља-
ју се ове опште карте и на основу
њих израђује се велика синоптичка
карта Европе,

— Најпре се на карту преносе 0-

бласти са падавинама, објашњава

дежурни синоптичар Раде Милути-

новић. Оне се шрафирају зеленом

бојом, Области магле шрафиране су
жутом бојом, Пошто се црвеном 60-

јом, нарочитим знацима обележе
поља електричних пражњења (грм-
љавина) завршава се први процес
такозвано уздизање карте,

— А затим се приступа пронала-
жењу области хладног и топлог ва-
здуха, наставља Милутиновић, и то
најпре арктички ваздух и топао

ваздух из Африке и Јужног Атлан-
тика. Кад се они пронађу разграни-
чавају се од другог ваздуха. Онда
се траже делови границе на којима

се сукобљавају топао и хладан ваз-

дух, што је обично изражено облач-
ношћу и падавинама. Ови делови
границе извлаче се плавом бојом,
ако продире хладан или црвеном
ако продире топао ваздух. То су
„фронтови",

— Даље се траже центар ниског
и високог притиска, јер обично, пр-
ви изазива ружно време, а други

лепо, Техничка обрада завршава се
извлачењем изобара, тојест у лини-
јама које спајају сва места са ис-
тим притиском.

Узимајући уобзир све карте за
известан протекли период, као и а-

еролошке податке (температура, ја“
чина ветра, притисак, влага вазду-
ха на висини од 10 километара) из

висинских карата, издају се свако-

дневно прогнозе времена,

М. Рашић

   

прегезалнљонии пољоктпогваза
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ПРЕДЛОЗИ ЗА ОСИГУРАЊЕ
МЕЂУНАРОДНОГ МИРА

АТ у Кореји претстављао је ве-
лико искушење за Организаци-
ју Уједињених нација. Она је

то искушење углавном, успешно

пребродила. Па ипак, цело заседа-
ње овогодишњеГенералне скупшти-
не ОУН стоји и даље под снажним
утиском оног што се збило и што
се збива у Кореји. Извући правил-

не поуке из догађаја у Кореји зна-

чи спречити да се поново јаве сли-
чна искушења, можда још у дра-

матичнијој. форми и још опаснија
по међународни мир.

Зато два питања нарочито окупи-

рају интересовање учесника Гене-
ралне скупштине као и целокупне
светске јавности: једно је, створи-

ти ефикасан механизам 38 сузби-

јање агресије, а друго, изнаћи срет-

ства која ће, ако не онемогућити,

оно бар отежати изазивање агреси-

је. И једно и друго питање има у

основи за циљ јачање Организације

Уједињених нација Као чувара и

браниоца мира.

Амерички предлог о проширењу
надлежности Генералне скупштине
ставља тежиште на прво питање 0о-

вог проблема; како сузбити агре-
сију кад се јави. Предлог америч-

ке резолуције о том питању, садр-
жи ове три главне мере: 1) дати
право Генералној скупштини да од-,

лучује и о мерама за сузбијање а-

гресије ако Савет безбедности због

примене вета није у стању да по-

требна мере предузме; 2) успоста-

вити контролне групе састављене
од посматрача Уједињених нација

које би мотриле на евентуалне бу-

дуће агресије и о томе брже оба-

вештавале Генералну скупштину; 8)
одржавати оружане снаге специ-

јално увежбане и спремне за брзу

интервенцију против агресора које
би стојале на расположењу Уједи-

њеним нацијама.
Амерички делетати нужност ових

мера образлажу искуством које :е

стечено у вези с догађајима у Коре-
ји. Они подвлаче, на пример, да је
Савет безбедности могао да пошаље

оружану помоћ Јужној Кореји за-

хваљујући само тој случајности да

совјетски претставник није прису-
ствовао седници Савета безбедности

због бојкота који је совјетска де-
легација спроводила над свим ор-

ганима ОУН. Да је совјетски деле-

тат био присутан, он би вероватно

употребио право вета и одлука Са-

вета безбедности не би била пуно-

важна. Али оно што је срећно из-

бегнуто у случају Једне агресије,

може да се деси у случају друге:

наиме да једна од пет великих си-

ла употребом права вета спречи

предузимање ефикасних мера про-

тив агресора. Ту могућност америч-

ки предлог хоће да избегне на тај

начин што функције Савета без-

бедности преноси на Генералну

скупштину у случају појаве агре-

сије против које Савет безбедно-

сти није у стању да предузме
потребна мере. Тога ради Генерална

скупштина била би оспособљена да

са састане у ванредно заседање У

року од 24 сата. Као што је позна-

то велике силе мемају права вета

у Генералној скупштини,

И друге мере садржане у америч-

ком предлогу оснивају се на иску-

ство с Корејом. Јер и у овом слу-

чају се показало да нападач има
велике почетне предности и да је

зато брзо и ефикасно реаговање не-

опходан услов за успешно сузби-

јање агресије, Због тога је потреб-

но омогућити да се појава агресије

"одмах утврди, што би био задвтан

посматрачких група ОУН, а затим

предузети ефикасне мере за љена

сузбијање, зашто је потребно да У-

једињеним нацијама стоје на рас-

положењу спремне оружане снаге,

О америчком предлогу опширно је

дискутовано у току ове недеље у

Политичком комитету. Највећи број

делегата изјаснио се у прилог аме-

ричких предлога. Шеф јутословен-

ске делегације Едвард Кардељ та-

кођа је истакао у свом говору да Ју-
гословенска делегација прихвата У

основи 'нацрт америчке резолуције.

Поздрављајући предложене мереза

јачање улоге Генералне скупштине

у осигурању Међународне безбед-

ности, Едвард Кардељ је уједно у-

казао на потребу прецизнијет фор-

мулисања предложене резолуције,

нарочита у ова два погледа:)дау

потреба оружане снаге долази У 06-

зир само као мера про-

тив утврђене агресије и 2) да ме-

ханизам предложен америчком ре-

золуцијом не може бити коришћен

за мешање у унутрашње политичке

борбе ма које земље. Уношење о-

ваквих формулација отстранило би

бојазан од могућности злоупотребе

оружаног механизма Организације

Уједињених нација чија стварање

америчка резолуција предлаже,

Међутим, као што је већ речено,

проблем осигурања међународнота

мира не састоји се само у сузбија-

њу јављене агресије већ и у од-

страњивању опасности агресије као

појаве, На ту страну проблема ука-

зују јутословенски предлози о ства-

рању сталне комисије ОУН за до-

бре услуте и о утврђивању дужно-
сти држава за случај агресије. Зна-

чај првог југословенског предлота,

је у томе, што он оживљује прили-

чио занемарену улогу Организације

Уједињених народа, улогу посредни-
ка у изглађивању спорова пре него

што постану опасност за мир. Други

југословенски предлог опет онемо-
гућује вршење агресије под маском

тобожње самоодбране којом се мас-

ком агресори тако радо служе, Ју-

гословенски предлог помаже да се

У случају избијања сукоба у року
од 24 часа јасно утврди ко је агре-
сор а ко не. На тај начин прави 8-

гресор открива се пред лицем целе

светске Јавности и већ то мора да

дејствује као снажна морална пре-

прека изазивању агресије.

Политички комитет ставио је на

дневни ред оба југословенска пред-

лога и о њима ће бити дискутовано

најпре у Политичком комитету а за-

тим и у Генералној скупштини. Жи-

во интересовање које је међу делега~

цијама и у јавности изазвало већ

само подношење ових предлога, ло-

казује колика се важнест придаје

и тој страни проблема осигурања

међународнога мира.

 

Информбироовско тумачење суше
ЈУША која је ове тодине погоди-

у ла нашу пољопривреду изазва-

ла је поплаву разноврсних ко-

минформовских коментара и закљу-

чака. Наравно, суша у Југославији

претворила се, по потреби, у — „до-
каз преласка Југославије у импе-

ријалистички табор". На ступцима

штампе и преко радио-станица по-

челе су се низати нове измишљо~

тине које су требале да послуже

као „доказно средство" коминфор-

мовских тврдњи. Штавише, према
њиховом приказивању суше у Ју-

гославији и није било, већ је она

измишљена.

Оваква констатација била је не-
опходно потребна  коминформов-

ским пропагандистима да би могли

на основу ње стварати своје закљу-

"чке о разлозима оскудице намир-

ница у нашој земљи. Тако је ча-
стао читав сплет нових лажи по-

свећен старом циљу — обмани јЈав-
ности и лажном приказивању ствар-

ног стања,

Док се поштени људи у свету из

дана у дан све више уверавају у

мирољубиве тежње наших чарода,

у њихове искрене жеље за мир и
међусобну сарадњу, „Иманите“ и
„Фолксштиме" пишу како је оску-
дица у намирницама у нашој земљи

резултат некакве политике рата и
(обавезно) потчињавања  англоаме-

ричким интересима, која се тобоже
спроводи у Југославији,
Основни тон и овој новој серији

измишљотина даје главна команда
у Кремљу. Радио Москва је обја-
вио перфидан коментар по коме је
смањење следовања хлеба дошло
као последица трговинског уговора
са Западном Немачком, При том су
изнете и такве бесмислене тврдње
да се наводно преко половиче бу-

' џетских средстава Југославије тро-

ши на ратне припреме.
Мере које се предузимају у на-

шој земљи да би се ублажиле по-
следице суше изазивају — сасвим
разумљиво — бес коминформовских

пропагандиста. Као резултат тога, у

њиховом арсеналу се стварају нове
глупости и лажи.
Тако дипломатски сарадник „Деј-

ли воркера" изводи велику комби-~
нацију „мудрости" и коментаришу-

ћи Уредбу о смањењу откупа куку-
руза, види усвојој коминформов-
ској машти да она претставља „по-
кушај да се сломи јак сељачки от-
пор'"'.

Но, најупадљивији (а истовремено
и најкомичнији) закључак дае је
Радио Будимпешта, који је преду-
зимање мера да се пружи помоћ у
житу крајевима који су погођени
сушом, окарактерисао ни мање ни
више него — „капиталистичком ек-
сплоатацијом," Збиља, још један

велелепан прилог ризници  комин-
формовеког „марксизма",

И остали коминформовски пропа-

гандисти не заостају за овим. Кво

и досад, они су у кампањи против

Југославије сви на окупу. Ми их

познајемо као што знамо и то да би

сви они, кад би то било у њиховој

моћи, анатемисали нашу земљу ве-

читом сушом,

М. Б.

Питање избора новог
секретара ОУН

ВОГОДИШЊА Генералла скуп-
штина има да реши и питање
ко ће за идућих пет година би-

ти генерални секретар Организаци-
је Уједињених нација. Ма да је то
уствари питање избора само једне
личности, његово решење је ништа
мање компликовано и предмет је
мнотих дискусија. Садашњем Гене-

ралном секретару Тригве Лиу исти-
че мандат псчетком идуће године,

јер према Повељи ОУН Генерални
секретар се бира сваких пет година.

Секретара бира Генерална скутшишти-

на двотрећинском већином, али кач-
дидате џредлаже Савет безбедности.
То уствари значи да сваки канди-

дат мора да буде прихватљив за

свих пет великих сила јер свака од

њих може да стави вето у Савету
безбедности против његове канди-
датуре. Међутим наћи кандидата ко-
ји је прихватљив подједнако и за
Совјетски Савез и за велике запад-
не силе чимало није лака ствар. Са-
вет безбедности је већ у два маха
на тајним седницама расправљао 9
том питању и није могао да нађе
споразумно решење. Тригве Ли јеса
своје стране изјавио да он не же-
ли да поново буде биран за гене-
ралног секертара, а за сада се ни-
једна друга личност не помиње као
његов могући наследник. Пошто
ОУН ипак мора да има генералног
секретара, поведена је акција — ко-
ју међународна штампа приписује
југословенском делегату у Савету
безебдности др Беблеру — за једно
компромисно решење овога питања

, које би се састојало у томе, што би

се мандат садашњем генералном се-

кретару изузетно продужио још за

тодину дана и на тај мачин избегло

бирање новог генералног секретара

У садашњем тренутку. Многи листо-

ви подржавају овакво решење као

најумесније под садашњим прили~
жема и сматрају да је у тој форми

оно прихватљиво и за самот Тригве

Лиа.
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Како се ради на.
стручном оспособљава

њу ученика у
грађевинском преду-

Зећу „Дело“
А врху Кошутњака
„градилиште

_

1"

–

Грађевинског
предузећа „Дело“ које изводи

радове на објектима Филмског града.
Овде је на изучавању заната око сто

двадесет дечака из свих крајена паше
земље. Онн су подељени, према жељи,
на групе заната: тесаре, зидаре и ар»
мпраче. Ученици су смештени у дому
рдмах поред школе.
Стручна школа Грађевинског преду

већа „Дело“ има два разреда. После
завршетка школе ученици добијају ди-
плому и иду на самосталан рад, као
квалификовани радници. Али они ни
после две године боравка у школи не
могу, при оваквом начину учења зана-
та, постати радници који познају ва-
нат, Из кога разлогар

налази се

|
ДОБРА ТЕОРЕТСКА, А СЛАБА

ПРАКТИЧНА СПРЕМА

Сада, у другој години школе, има
тридесет и осам тесара, тридесет зин-
дара и шест армирача. Теоретска на-
става траје свакодневно по шест ча-
сова. Њу ученици са успехом савлађу-
ју тако, да је школа, по успеху на кра-
ј' прошле годипе, била друга на те-
рнторији Седмог рејона. Невоља је у
томе што су ученици остављени да за-
нат науче само теориски. Практично
раде веома мало, или пишта. То је
случај у првом реду са тесарима ни
донекле зидарима, док бетонирпи раде
код мајстора и занста уче занат,
— Какво нам је то учење заната кад

у другом разреду не знамо честито ни
кесер де држимо у рукама, каже Рат"
ко Митић,
У септембру месепу је отишло на

рад тридесет осам ученика, који су вза-
вршили други разред. За две године
учења заната они нису радили прак“
тично, већ само теоретски. На пракси
су билн два месеца, по завршетку шко-
де, и добили дипломе квалификованих
радника. Међутим, по речима самих у
ченнка, у ствари нису савладали свој
занат. То се показало и на испитима:
теоретски део су врло добро знали, а
из практичног једва су се провукли.

За практичан рад са ученицима у
школи постоје само два инструктора,
који не могу да постигну сав посао. На
тражење ученика да се распореде код
мајстора на рад, Управа предузећа је
одговорила да је то немогуће, јер мај-
стори раде по норми, па их ученици
задржавају! Тако се ученицима-зида“
рима 'шаљу као помоћ прнучени н по-
луквалифнкованпи радници, која им вр-
ло мало могу помоћи у савлађивању
заната. Због тога су послови које раде
ученици најчешће слабог квалитета.

[

ЈОШ НЕКИ ПРОБЛЕМИ

Стручно оспособљавање ученика је
сте главни проблем, али није н једини.
Дом у коме станују ученици врло је
неуређен. Кревети су намештени, али
су собе неуредне, тако да је свуда ра-
сута слама, а под је покривен дебе»
лом наслагом блата. Креветско рубље
је прљаво, јер се нередовно мења. :
креветима има гамади и ништа се није
предузимало да се ова уништи. По со-

бама се налазе поломљени кревети, а
ствари ученика разбацане су на све
стране,
Ни питање наставног особља у шко-

ли није решено. Нако су наставници
успели својим радом, у времену од де.

џцембра 1949 до краја школске године

да повисе средњу оцену у школи од

2,30 на 4,03, до сада је питање њихо-

вих принадлежности остало отворено,

ма да неки имају више од двадесет го»

дина службе. Када је наставница Мара

Вукмар о томе говорила са директором

Грађевинског предузећа „Дело" Бого-
савом Митровићем, он јој је рекао.

— Ако Вам се не свиђа поднесите

оставку...
Можда је овакво гледање на помоћ

школи и ученицима од стране Дирек-

тора предузећа један од главних узвро-

ка слабог рада на њиховом стручном

подизању. +

Овакав рад на оспособљавању уче-

ника привреди није јединствен у

Татенен предузећу „Дело". Прн-

ликом анализе од стране Месног син-

дикалног свећа пре кратког времена

слично стање је нађено и у Грађевин-

ском предузећу „Космај“ у ' Падипској

скели — Панчевачки Рит. Слично ста.

њв је и на неким градилиштима у Но.

вом Београду. :

За боље чување станбених зграда

Немарност нућних савета често
омогућава упропашћавањестанова

свомраду на решењу станбеног
питања народле власти се осла-
њају и на кућне савете, који

треба да претстављају не само везу
између станара и органа власти, већ
и тела која ће регулисати сва спор-
на питања и која ће бити покретач
свих акција, чији је циљ очување
станбеног фонда. Кућни савети пре-
ма Заколу о чувању станбених згра-
да, претстављају важан фактор ко-
ји треба да спречи уништавање и
демолирање станбених зграда. Ме-
ђутим, да ли кућни савети у стан-
беним колонијама изграђеним после
рата, стварно претстављају жива те-
ла, која активно раде и која спре-
чавају и не дозвољавају уништава
ње станбених и других уређаја7 Из
досадашњет рада може се закључи-
ти, да кућни савети не само да не
предузимају сфикасне мере за спрз-
чавање штеточинске делатности по-
јединих станара, већ су у већини
случајева успавани и ништа не ра-
де. Има зграда по станбеним коло-
нијама у којима се чланови кућних
савета нису састали од усељења ста-
нара.

Приликом обиласка појединих ко-
лонија запазили смо чињеницу даје
најчешће до уништења станбених
инсталација и уређаја дошло услед
неактивности и слабог рада кућних
савета. У писмима које грађани ша“

љу, у вези анкете, и у којима се из-

носе разни недостаци и грешке у ко-
ришћењу народле имовине, поред
несавесних станара криве се и кућ-
ни савети.

Ево шта један читалац пише:
"У станбеној колонији, у Јованич-

кој улици на Вождовцу, десио се
случај, који прелази сваку меру. Ра-
дисе о следећем: станар Десанка
Којић скинула је врата са шупе да

 

би на њима шурила свињу. Разуме
се, да се после „шурења'"врата нису
могла да поново наместе пи Служе У
сврху којој су намењена. Треба
поменути и то да је станарка Којић
позната по свом штеточинском по“
лашању. -
Верујем да се ова и друге сличне

појаве не би догодиле да кућни са-
вети у свему поступају онако како.

јето предвиђено њиховим задацима.

Поједини кућни савети, као што је
то случај са нашим, сматрају, што је

сасвим неправилно, да треба да бу-
ду само саветодавна тела."

жх

Павиљони радничке колоније у У-

лици краља Владимира, на Вождов-

цу, завршени су пре две године. Да-

нас, захваљујући с једне стране ло-

шим радовима предузећа „Комграп",

а с друге успаваности кућних саве- ·

та, дошло је, услед неблаговременог

предузимања заштитних мера, до

пуцања зидова.

— Код нас постоји кућни савет,

али, није се састао још откако је и-

забран, — каже једна станарка ове

колоније. «

Захваљујући слабом раду кућних

савета поједини станари чине раз-

не недозвољене преступе, Тако су,

на пример, станари павиљона број

1, Драго Павловић и чланови по-

родице Анђелковић држали угаљ и

дрва на тавану, иако су знали да

је то забрањено и да постоји мо-

гућност да се таваница услед вели-

ког терета сруши. Исти је случај и

са станаром Милорадом Николићем
из павиљона број 2. Стакла на ве-
ћини улазних врата су полупана,

 

Писмо ,20 октобру“ поводом анкете о чувању
станбениг зграда

ПОВИНАНА ВУНА..
ЈУ прошлом броју Вашег листа, У члан-

ку „Станари кваре станбене зграде на
цЦвијићевом булевару", објављена је, и-

змеђу осталих, и изјава настојника 10 па-
виљона у којој се сва кривица за јадан
изглед овог павиљона баца на станаре.
Добро би било да се овде чује и друга

страна. Ево неколико станарских речио
тома како своју дужност обавља настој-
ник те зграде.

Прописем је предвиђено да настојник
сваког јутра бриша степениште, један-
пут недељно да их пере, а тротоар испред
зграде брише сваког дана. Међутим, на-
стојник то чини кад је за то добре воље,
иначе, пада команда да сваки станар чи-
сти испред свога стана. А и када се пере
степениште, онда се то чини аљкаво иса
вртоглавом брзином тако да је од тог по-
сла већа штета него корист — испљуска-
ЈУ се улазна врата по становима прљавом
водом, углови степеништа затрпају пр-
љавштином.

Али настојнику и тај посао је био те-
жак. На недозвољен начин уселио је у
вешерницу једну жену, коју је ангажо-
вао да му за 1.000 динара чисти и уређу-
је зграду. Биланс оваквог „подухвата
био је следећи: настојнику остаје од пла-
те на тај начин још 1.500 динара (прима
2.500), има, дакле, бесплатно конфоран
стан у партеру, бесплатно воду и освет-

љење, 2 тоне угља; а станари немају где
да перу веш јер је вешерница заузета; у
њој је рђаво намештена пећ тако да су.
станови на спратовима пуни дима (а и
када се настојник побринуо да димњаци
буду очишћениг7)

Нија ни то све. Скоро свим спољним
електричним уређајима настојник је дао
свој печат, Каже: „несигурни су — боље
овако". Па сад изволите увече сиђитеу
подрум без бојазни да вас на местима
гда су некад стајали прекидачи не до-
такна неизолована жица.
И даље. Ходници су неосветљени, звон-

ца на вратима не раде. Настојник то зна
да поправи — али „да се плати".
Жућни ред се ретко поштује. Настојник

о томе на брине. Њему као да не смета
лупа, јако пуштање радио апарата, ве-
чити нереди деце. Опоменуће само онога
с ким не стоји добро.
И многе друге ствари стајале би у згрз-

ди боље да се настојник не понаша као
хабадахија и тера инат са станарима.
Јасно је онда да када треба примити и
на себе део кривице, чује се оно: „Држте
лопова".

Симо Аћимовић

члан кућног савета 10 павиљона

 

та Фле -7 арени,
ПСЕЋА НАПАСТ

1 РАЂАНИкојп станују на перифе-

рији града са страхом се враћају

увече кућама. Из многих разграђених

дворишта нападају на њих пен н да

би се прошло, потребно је повести

праву правпату борбу. Обично у тој

борби грађани извуку дебљи крај, јер

су пен солидарни ин нападају удруже.

ним снагама.

Пен из станбене колоније у Улици

 

краља Владимира у томе предњаче. Ово

им је могуће због тога што изгледа ужи“

вају и пуну потпору станара. Колонија

није ограђена, тако да пси несметано

могу да нападају.

Поред станбене колоније ретко се ко

усуђује да прође н по дану. Службе“
ници који одлазе на Душановац и Па-
шино Брдо морају да обилазе колони“
ју и тако губе много времена.
На жалбе пролазника добијани су

дрски одговори. Када је један од про
лазника у одбрани ударио каменом
пса, нека станарка је одговорила да
„пас уједа јер има мале и да зато не
треба нападати синроту животињу“. Ка
да је Веселинка Врачарић ишла да се
жалп да је ујео пас, добила је одговор
од станара Матије Чакија да пас није
његов, него да је дошао код њега пре
неколнко месеци п да га он „само хра-
ни".
На конференцијама су се грађани

тога краја жалили, али до сада нико од
власника није хтео ни да привеже пса,
Грађани су предлагали да се пси по-

трују.
Но, свакако би било најбоље да ту

ствар узме у руке Градска кафнлери-
ја, јер ниједан од тих паса није пел-
цован, нитп пријављен.

ВВ.

РЕКЛИ ЉУДИ.. |КОБЗЕРИЈА
ЕЛЕФОН служи, као што је сви:

ма познато, да човеку поквари

расположење. Рецимо, добили сте

хрип и хоћете да позовете лекара. 0-

кренете број п за неколико часака чу.

јете пријатни, цвркутави гласић:

— Хало, овде Градски погребни за

вод! .

Наравно, знате да је то телефонска

грешка, али ипак човека нешто штрец“

не.

Но, Београду, постоји

врста Урова. За њега нису ен

ни пи апарати, пи жице, али ради 60"

прекорно, Иначе, главно својство му је

да врши дужност незваничне „обаве“

штајне" агенције. :

Тако се догоди да жене чекају

седам дана раније за следовање од

тири часа ујутру, јер је „телефон Ј8'
вино" прија Милеви да ће се то јутро

по

че.

делити следовање, а да га „пема до
вољно“, те треба да се пожури. На:

равно, она обавести разне прија. Пер.

се, тетка Даре, и онпс ухвате заједнич“

ки ред, престоје по неколико сати

нарочита .

на крају, како се то каже „извисе".

Свакако, да тај телефон може да на:

прави понекоме и велику збрку. У то

сам имао прилике скоро да се уверим.

Пре четрнаест дана срео сам прија-

теља. По занимању је механичар и ра

дио је у некој великој радионици. Ка-

ко је журио, морао сам да појурим да

га сустигнем.

= Миле, где јуриш такор — вапи-

тао сам га.

— А, ти си то!

Ако имат времена,
причам.
Имао сам мало времена,

тад са њим. Запитао сам га:

— Како на послуг

Много се журим.

пођи самном да ти

па сам по.

— Не радим више. Напустио сам

службу!
— Избацили тер Квотар

— Пер Сам сам напустио. Идем У

Аргентину!

— Штар ;

Спгурно није при чистој свести.

= Како, молим тер Објасни ми!

— Знаш, Аргентина тражи двадесет

хиљада стручних радника на две го

дине. Добро плаћају. Идем мало да ви

дим свет ин да се снабдем са „најлон“
робом. Сада сам извадно нека уверења
и идем у послапство да свршим ствар,
— Ма, човече, да те неко не фарба

— Јок! Чуо сам то од човека који

је добро обавештен, Стопосто сигурно;

— Па кад је тако, путуј... Пружио

сам му руку ни растали смо се.

Прекјуче сам га опет срео. Направио
се да ме не види, али ја сам му сам
притао.

— Па, Миле, кад ћеш на путг
Погледао ме је и промумлао.

— Не путујем.

— Заштор
— Преварилп ме! Никога не траж.

Срећа што сам нашао одмах посао. За

мало ја сам себе да квотирам!

— Па како да те преварп она „до

бро обанештена личност"
Одмахнуо је руком, рекао нешто,

што св обично не пише, и отишао.
Р, Једлински

док се у свим тремовима могу да

виде закуцани ексери са конопци-

ма за сушење рубља,

Х
У Повереништву за станове Ше-

стог рејона рекли су нам да из рад-

ничких колонија до сада није сти-

гао ниједан предлог за спречавање

уништавања станова и зграда.

— Већина предлога кућних саве-

та је личне природе, — изјавио је

директор предузећа за управљање

станбеним зградама Шестог рејона
— Овоме много доприноси њихов

састав, У већини налазе се људи

који сматрају да кућни савети тре-

ба да буду тела преко којих ће они

да остваре своја тражења и на тај

начин побољшају свој комодитет

на рачун осталих, Дешавало се,

као што је то био случај у раднич“

кој колонији у Јованичкој улици,

да су штеточине били чланови кућ-
ног савета. Нађу се понеки који до-
бро раде и који својим умесним

предлозима доприносе решењу

станбенот проблема и на тај начин

омогућавају добре станбене услове

станарима. Али то је ретко. По мом

мишљењу, поред несавесности по

јединих станара, неактивност кућ-

них савета је један од разлога што

долази до уништавања и демоли-
рања станова."

Ово није случај само у Шестом

рејону. Свуда, гдегод постоје стан-

бене колоније, слаб рад кућних са-

вета доприноси разузданости и ште-

точинском понашању грађана, који
ослобођени сваке контроле чипе

разне преступе и немилосрдно уни-

штавају народну имовину.

Један од основних задатака кућ-
них савета је чување станбеног

фонда. Овај задатак може се оства-

рити само ако се кућни савети ак-

тивирају и путем чешћих састана-

ка објасне грађанима како треба да
се понашају према појединим уре-

ђајима и од колике је штете неса-

весан однос појединаца према ста-

новима, Једино оваквим радом кућ-

ви савети могу да спрече уништава-

ње новосаграђених зграда по стан-
беним колонијама.

 

  

БИ ЗОТЕДИВЕ УУ ај
Десет чланова Изв ршног одбора Седмог рејона ишли су на

Велесајам о трошку

 

 

— КЕ, ту ће бити уштеде кад уместо џелог Извршног иде само нас де-

сеторо.
а]

    

УРЕЂЕЊЕ УЛИЦА

Започето — па недобршено
А многим местима У. Београду

поправљају се улице. Где је

некада била турска калдрма,

сада су лепи асфалтни путеви. Но,

дешава се, и то често. да после за-

вршетка радова остану велике ко-

личине камена или другог матери-

јала. Често није то само материјал,

него и гомиле земље, која је изва-

ђЂена приликом радова и коју кише

претварају у блато.

Гомиле тога материјала и земље
на многим местима ометају колски
и пешачки пролаз. Негде камен и
земља стоје сложени на плочнику,
као, на пример, на почетку Улице

Војводе Степе. код Аутокоманде, где
иако је оправка завршена пре ви-

ше од године дана, нико се није се-
тио да то однесе,

У Улици Боре Станковића, пред
зградом број 2. стоји на средини у“
лице гомила камена и омета саобра-

  

:

Започет а недовршен тротоар у Косов-
ској улици

ћај. Види се да је камен остављен ·
одавно, јер је простор између каме-
ња попуњен земљом, из које је из-
никла трава.

Али, не само да се догађа да оста-
не материјал после завршетка радо-
ва, већ и поједина предузећазапоч-
ну радове на једној улици, заврше
их до пола, па онда престану са ра~
дом. И онда улица стоји раскопана

и полудовршена, што оставља руж“
ну слику и смета пролазницима и
возилима.

У Косовској улици, на једном тро-
тоару. уклоњен је асфалт и став-
љен нови бетон. На та! бетон је
требало да се стави понова асфалт.
На супротној страни такође је раз-
бијен асфалт, али није уклоњен, и
ништа више није урађено, Између
пукотина, накупљено је много отпа-
дака, који се тешко чисте, па је
због тога улица прљава.

Радове У овој улици изводи гра-
ђевинско предузеће „Пут“. На ин-
тервенцију Повереништва комунал-
них послова Друтог рејона да се ра-
дови заврше. предузеће је одгово-
рило да треба да се чека још неко
време, да се добро слегне бетон. Ме-
ђЂутим, многе улице су досада асфал-
тиране и бетониране и нигде није
било потребно да се бетон „слеже“
више од месец дана, А шта је онда
са тротоаром на коме нису још уоп-
ште започети радови7

По свој прилици Повереништво
комуналних послова Другог рејона
задовољило се са таквим одговором,
па ипак то ниједовољно; требало би
на неки начин да интервенише да
се ти радови што пре заврше. Тако
би улица била потпуно оспособљена
за пролаз и не би морали пролаз-
ници да се саплићу и падају. Зар то
не смета и службенипима Извршног
одбора Другог рејона. који, такође,
морају свакодневно ла пролазе Ко-
совском улицом. је“ се зграда рејо-
на налази баш на томе месту7

 

СПОР Пред одлазан ношапнаша у Буенос Анрес
Буенос Амиресу 22 октобра лпочи-
ње прво званично првенство све-
та у кошарци, На основу ква-

лификационих утакмица у свим дело-
вима света, право учешћа на овом пр-
венству стекло је 14 земаља и то; из
Европе: Француска, Југославија, Итали-
ја и Шпанија; из Јужне Америке: Бра-
зилија, Аргентина, Перу, Чиле, Уругвај
и Боливија (уместо Италије која је от-
казала); из Северне Америке: САД, Ка-
нада, Куба и Мексико; из Африке:
Египат, Листа учесника биће нешто из-
мењена услед отказивања неких екипа.
По својој вредности, прво светско пр-
венство далеко је значајније од свих
досадашњих такмичења,
Југославију ће на овом првенству

репрезентовати дванаест играча и то;
поповић, Гец, Демшар, Соколовић, Ен-
тлер, Калембер, Лоци, Новаковић, Амон,
Радоичић, Станковић и Блашковић.
Одмах по завршетку такмичења Са-
везне кошаркашке лите, изабрани игра-
чи почели су са заједничким тренингом,
којим је руководила специјална комиси-
ја: Бора Јовановић, доцент ДИФ-а, Небој-
ша Поповић, тренер Црвене звезде,
Јанчи Гердов, тренер Партизача и Бора
Станковић, тренер београдског  Желе-
зничара.

Састају се најбоље екипе света

Разговарали смо о претстојећим так-

мичењима у Буенос Аиресу са савезним

капетеном Бором Јовановићем, И он, и
остали чланови комисије, као и игра-

чи, придају велики значај претстоје-

ћем првенству света.

— Најбољи претставници кошарке у
свету, добивени кроз  елиминаторна
такмичења — каже савезни капитен —
састаће се да реше први званични на-

слов првака света. По припремама за
које знамо и према писању · стране

штампе, интерес је огроман, као ни 38
једно кошаркашко такмичење до сада.

Американци су супериорнији
од Европљана

— шта мислите о начину играња 90-
сталих екипа7

— Знамо само начин играња
ских држава и Египта, са којима смо
играли, или које смо гледали, Њихов
ниво смо постигли, То ипак не значи
да их још увек морамо и можемо по-
беђивати, Па илак, за годину дана так-
мичења са њима имали смо доста успе-
ха, Сигурно је да је екипа САД су.
периорнија од европских

_

репрезента-
ција. Јужноамериканци се озбиљно
припремају и покушаће да оспоре ту
супериорност, Како сазнајемо из ли-
тературе и спортске штампе, северно-
америчка кошарка одликује се: изван-
редном прецизношћу у пуцању, сјајним
рефлексом, захваљујући овој особини
они долазе до лопте пресецајући јој
пут. Јужнозмеричку кошарку одлику-
ја велика брзина и изванредна борбе-
ност, 4

европ-

Узели смо најбоље пуцаче

„= О нашем тимут Састављен је на
основу искустава из Лиге, приликом
формирања репрезентације узели смо у
обзир, пре свега, пуцачке способности
и технику. У току припрема овог пута
нисмо тежили на освајању шаблона
нападу, Игру у навали, базирамо на ви+
сокој индивидуалној вредности наших
репрезентативаца „рачунајући у најве-
ћој мери на интуитивност у

_

решењу
тактичких проблема, У току тренинта
тежња је била да играчи стекну си-
гурност у пуцању са оних места која
им највише леже, У репрезентацији се
налазе нови чланови, који су.у својим
друштвима били далеко најбољи по

јединци. Пошто су они навикли да је
игра целог њиховог тима усмерена на
играње преко њих, било је тешкоћа да
се укључе у једну целину у Којој је
тешко бриљирати, Млади кандидати, на
тренинзима су показали толико воље,

дисциплине и напретка, да је то за
сваку похвалу.

Јединствени систем такмичења

Такмичење ће се одвијати по систему
који до сада није примењиван у Евро-
пи. Победници из првих кола дају че-
тири, а побеђени 2 финалиста, први
део ће се одржати по куп-систему, с
тим што се испада после друге изгуб-
љене утакмице. То је за нас од вели-
ког значаја, јер нам се дају могућно-
сти да и поред куп-система упознамо
своје противнике.
— Који би жреб највише одговарао

нашој екипит

— Засада су познати само носиоци
група: САД, Француска, Мексико и
Аргентина, У другој и трећој групи
налазе се по три репрезентације. Но-
силац једне од ових група је Францу-
ска. Једна од репрезентација из друге
и треће групе игра једну утакмицу са

побеђенима из првог кола. Мислимо да

није тешко закључити шта би за нас

било повољно.

Изгледи наше екипе

— О нашој репрезентацији италијан-

ска штампа је после купа Маирано пи-
сала: „Југословени, откровење турнира“.

Верујем да ће Југословени бити откро-

вење и овог шампионата без обзира на
пласман — завршио је друг Бора Јова-

новић.

 

Јесше ли
•..да првог дана државног бицикли-

стичког првенства на писти, нису радили
звучници, него су гледаоци, који можда
први пут посматрају такмичења ове
врсте, били упућени само на штампан
програм, из кога су могли једино да са-
знају имена везача чији су бројеви че-
сто пута нетачно оштампани,

Х
•.- да су Корејанци одлични кошар-

каши. На олимпијади у Лондону пости-
тли су лепе успехе победом над Брази-
лијанцима и Аргентинцима. Штета, што
нису у могућности да учествују на Пр-
вом светском првенству у Буенос Амире-
су.

жх
„=... да су судије на бициклистичком

првенству државе на писти биле врло

и. + •
слабе. Дешавало се, да су возачи њихо-
вом грешком, возили м по два круга ви-
ше или мање. Такође дешанало се дасу
поједини такмичари возили једну трку
два пута.

ж

«=. да је Раковица после сталног воћ-
ства освојила прво место у Београдској
футбалској лиги. Друго место заузео је
чукарички, а треће шановац,

ж

••.-да су југословенски играчи стоног
тениса позвани да учествују на отво-
реном првенству Енглеске, које ће сео-
држати од 28 новембра до 2 децембра у
Лондону. =
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1, е2г—е4, ет—е5; 2. 5Е1—138, 568—с6; 3,

уН—р5, ат—аб; 4. ш55—а4, #7—15 (ба оуот

Ккаппот датбћипота уамјапвот ЖаНјап

Казбаја! је рођедјо Сећочомака Раћтапа

па еуторзкот мги ННуегзшти џи Но-

Јапа|! 1947 код. а Вешапас О'кен је
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О'Кенја Шгао 5, 551—е3, ра је розе 5. ...

Бт—р5: 6. Ша4—ра, 65—р4 Бро ртзиш џи
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ро Ђејова 51ађиј; пазбауак 7. с2—23, 44:23;
8. 561:с8, 5Е8—е7; 9. Га4—ђ8, 47—45! 10.
те—в5, Т,св—еб 1 стл! је хадгдао ргештив-

5уо од једпов ребака.), 528—е7; 8. Га4—р3,

506—а5; 9, 2с2—23, 5а5:53; 10. ра1:53, 47—а5;

М, еђ:аб (еп равзап, 748:46; 12, са:а4,

Љеб—6; 18, ТП—еј, Бл—рб; 14. Б61—е8,

ЖКев—18 (гплаадепо, јег је ргеШо 15, 523—

45); 15. рс1—41 7146—16 (Ма 15. .. 14614

доо ЋЕ 16. тет:ет! 1 ст пе зте да Тисе

'ора »хђон ргефтје Ваћ-бећа Копјет.); 16.

рђд—аз, гсв—еб; 17. 44—45, Теб—рб; 18.

114—е5, 546—7.
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| ВАКОМЕ који је пратио развој
и рад културно-уметничких дру-

; штава у Београду, у живом се-
Ћћању стоји вест коју су донели Сви
листови почетком прошле године о то-
ме, да до онда незапажено културно-

· уметничко друштво „Стеван Бракус“, са
Чукарице, оснива своје аматерско позо-
риште. Исто друштво истакло се на про-
'шлогодишњем фестивалу, на коме је
освојило друго место, а његово позори-
те је дебитирало крајем јуна с успе-
шно изведеном и савесно датом

—

пре-
ставом „Лажа и паралажа“, То аматер-
ско позориште, четврто по реду у Бео-

3

___ краду, окупило је око четрдесет труд-
еника, махом радника са Чукарице,

који су запослени у Комбинату шећера
апеКотилној индустрији „Милош
њеви и заво за и и ~ба ду зраду навча

__Аматерско позориште „Стеван Бра-
кус“, које је не без разлога свратило
ва себе пажњу другова који руковоле
културно-уметничким радом у Београ-
ду, наишло на симпатије грађана и чу-
блике Чукарице, налази се сала у си-
туацији да је неизвесно хоће ли под
условима у којима мора да ради моки
даље да се развија, чак и да опстапе,
Да опстане не зато што, откако је го-
ла реорганизација културно-уметнич-
жих друштава и укинуте дотације Ме-
снох већа, оно не би могло да само себе
својим радом издржава (јер оно насту-
па и у другим рејонима града), не због
организационих тешкоћа, ни због слабе
управе, не због лутања у репертоару и
оскудици реквизита, већ због тога што
нема на Чукарици Као и у целом
Седмом рејону салу у којој би

—

могло
да наступа. А најпозваније је ла делу-
је културно баш у том рејону.
Овом аматерском позоришту, као уо-

сталом и свима онима које ће се нак-
надно основати, потребно је да има за
рад и наступе пред публиком

—

погодне
просторије, Такве просторије „Стеван
Бракус“ нема. Међутим сала која би
му у потпуности одговагала постоји, и
то на самој Чукарици, Не слмо ла она
са малим изменама може оллично да
послужи и за одржарањ> ппоба (које се
сада изводе у једној мллој ми мрачној
просторији, где се налази канцеларија
Друштва, у Пожешкој улици) већ је та
сала, а она се налази у пекадањем до-
му католичке цркве ил МЧукарипи,. још
марта месеца овом позоришту додеље-
на, али ни до данас оно у њу није мо-
гло да се усели. У тој сали смештено
је око 30 грађевинских ралника упо-
слених у предузећу „Јастребац“. По-
сле одлуке о исељењу ових

_

радника,
коју је донело Повереништво за стано-
ве Седмог рејона, позориште је треба-
ло у ту салу да се усели, а радници
сместе на неко лруго место, Решено је
да се они пребаце у јелну монтажну
бараку, коју је требало полићи. Пошто
је рад око подизлња бараке  запињао,
управа „Стевана Бракуса" понудила је
директору „Јастрепца“ да са својих 50
чланова друштва помогне при подиза-
њу бараке, како би се већ првог јуна
сала ставила на расположење друштву.
Првог јуна сала није била ослобођена,
јер по речима директора

—

„Јастрепца“
није било материјала да се барака по-
дигне, Због тога је цео случај био из-
несен и пред Савез културно-просветних
друштава Селмог рејона, који је интер-
венисао у корист „Стевана Бракуса“.
Одређен је био и рок да се до првог
августа сала ла друштву, Но ни онда
ово питање није решено, јер монтажна
барака „није била у плану грађевинског
предузећа“,
'

АТИ

Вести из килаујно
жибоша

ВАДЕСЕТИ октобар, дан ослобо-
ђења Београда биће пропраћен

низом културних манифестација.
._ У Галерији Улуса, на Теразијама,
поводом _шестогодишњице ослобо-
ђења нашег главног града отвориће
са изложба акварела, цртежа и гра-
фике, На изложби учествује око 60
излагача са укупно 150 радова. Сем
чланова Удружења на изложби ће
бити заступљено и неколико мла-
дих талената из редова свршених
студената Академије. Све радове је
жирирао уметнички савет Улуса:
Жун, Шотра, Табаковић, Ц. Сокић
и Зламалик.

 

радски савез културно-просвет-
их друштава Београда ангажо-

вао је за прославу ослобођења Бео-
града низ  културно-уметничких
друштава која ће наступати у не-
ким рејонима са одабраним програ-
мима. Тако ће у Железнику изви»
сти програм омладинско културно-
уметничко друштво „Иво-Лола Ри-
бар", у Панчевачком Риту „студент-
ско  културно-уметничко друштво
„Бранко Крсмановић", у Раковици
— „Бранко Цветковић и у Дому кул-
тура на Новом Београду Мруштво
„Братство", У осталим рејонским
салама такође ће бити изведени
краћи програми у режији рејонских
жавеза  културно-просветних дру-
штава, .

  

уторак, 17 овог месеца одржаће
се пленум Градског савеза кул-

турно-просветних друштава Београ-
да на коме ће бити изнесени резул-

тати осмомесечног такмичења на
пољу народног просвећивања. Том
приликом рејонском савезу-победи-
оцу биће додељена застава Градског
савеза,
ОИТТАТЕИТААТЕАТАТТТААТАп
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шених састанака и саветовања,

За апаратом „Филипс-Милер"

пикер је укључио микрофон и дао тачно време.
Дванабст часова. Били су то минути најживљег
рада у двокрилној петоспратници.

екипа програмског
одељења ужурбано је припремала следећи програм
Радио- Београда. Читава војска здминистративаца, вр-

вила је по бироима и ходницима првога спрата. На
трећем и четвртом, слика се мења. Овде није било
тако прометно, па ипак, бука је била већа. Правили
су је телепринтери— електрични далекописачи, који
скоро без застоја откуцавају вести на бескрајној тра-

ци новинске хартије. Телефони звоне по свим одаја-
ма. Стенограф прима вести из дописних центара и о-

помиње дописника да се не расплињава у сувишним
детаљима. Све те вести, и Танјугове и дописничке, из

земље као и из иностранства, доспевају на столове
Редакције вести на српском језику. То је права „фа-
брика вести", Њен рад условљавају две околности:
брзина и тишина. Прва околност претставља стални
стил рада: вести се спремају на сат-два пред емисију,

Таква је природа посла. Погнути над текстовима, ре-

дактори обрађују свој део материјала. Дежурни уред-

ник склапа емисију и даје налог за припрему „ко-

шуљице", на којој дактилографкиња откуцава наја-

ТЕРСКО. ПОЗОРИШТЕ БЕЗ ПОЗОРНИЦЕ 2 ган
Питањеопстанка позоришта.
» Стеван Бракус«

Недавно, после избора радничко!
вета у грађевинском предузећу „Јастре-
бац“, управи „Стевана Бракуса“ дато је
обећање да ће се барака завршити У
најкраћем року, али иако је у прин-
ципу показана добра воља, барака јеш
није подигнута. Она је изграђена за
свега 40% и нема изгледа да ће аматер-
ско позориште моћи до краја ове го-
дипе да се усели у салу која му је
додељена, Најжалосније је то да бара-
ка може да се заврши за три недеље,
ако би на њој радила свега три стручна
и пет неквалификованих радника. У-
права „Стевана Бракуса“ и даље нуди
добровољне ралне услуге предузећу
„Јастребац“ (последња попуда учињена
је прошле недеље), али директор овог
предузећа одбија помоћ „јер му недо-
стају стручни радници“.
Аматерском позоришту „Стеван Бра-

кус“ у овом случају, то је јасно, не
могу помоћи на рејонски, ни градски
Савез културно-просветних друштава,
ни морална полршка грађана Чукарице
којима рад аматерског позоришта лежи
на срцу. Из свега се видм да своју реч
о овоме треба да каже Контролна ко-
мисија Извршног одбора Народног од“
бора,

 

УИ броју нашег листа у“
казали смо на двојну функ-
цију културно-уметничких дру-

штава; унутрашњу, стручни рад У
секцијама и масовност, и спољну,

наступ пред публиком — приредба.
То што су ове две функције међу“
собно толико повезане да ова дру-
га апсолутно зависи од прве, не

значи да су оне и идентичне. То са-
мо доказује да могућности за ква-
литетну приредбу леже, пре свега,
У масовности друштва и техничком
извођачком нивоу појединаца. Ме-
ђутим, пут од могућности до ствар-
ности до сада је био најмањии нај-
лакши део посла, зато и најмање у-
спео, Тај- шаблон је изгледао ова-
ко: у друштву, односно секцијама,

радило се збиља много. Сва актив-
ност чланова у хорској, оркестар-
ској, фолклорној, драмској и соли-

пеплодукшибних шела укумицрина-

уљенирумба

стичкој секцији оријентисана је на
увежбавање појединих тачака че-

сто свакодневно или сваког другог
дана. Силна енергија трошила се

на концертно усавршавање Мо-
крањчевих Руковети, сплетова ма-

кедонских или српских народних
игара, оркестарских и драмских де-
ла. До касно у ноћ обрађивани су
и најмањи детаљи: један кораку
фолклору, једна певачка фраза у
хору. један делић сцене у драми.
Међутим, располагати овим  мате-

ријалом, створити једну приредбу.
повезати све то у јединствену сцен-
ску целину која треба да има

свој логичан редослед, духовите
прелазе. из једне у другу тачку,
темпо, градацију, посао је сасвим
одвојен од унутарњег припремног
рада. Али га у друштвима нико ни-
је обављао, Зацарио шаблон да се

, 

Проблеми сценске опреме

НЕШТО О СЦЕНОГРАФИЈИ
џ фали

„Пудубаворни
лљаљ

ЕДАНАЕСТИ домаћи филм донео нам
Ј је обраду једне нове теме, бајке,

Бајка је посебно интересантна као
филмска тема, а посебно као њенд реа-
лизација. За сценаристу зато, што мак-
сималним изживљавањем у безгранич-
ном царству маште, а изнад свега кори-
шћењем фантастичних елемената, иреал-
ношћу ситуације, омогућује конструкци-
ју и садржај сценариа, којем ништа
стварног не може да буде запрека; за
редатеља зато, што ће својом културом,
укусом и духовитошћу, неизмјерним из-
бором изражаја и немогућих могућно-
сти из свијета фантазије, инвентивношћу
и солидним познавањем заната, дати
бајци сублимни стил и удахнути јој жи-
вот; за сценографе зато што ће јој фан-
тастинним идејама, сјајем, богатством и
раскошном обрадом детаља, дати обли-
ковање и одредити карактер; за компо-
зитора, који ће сваку сцену проткати
акордима, хармонијом и инструментално
обојити, дајући јој тако чаробну мело-
дичност која подвлачи, акцентира и у-
љепшава призор, стапајући се у умјет-
ничку цјелину са сликом, коју сад исто-
времено гледамо и слушамо; и преко
свих осталих — за реализацију зато, што
управо филм има могућност репродук-
ције најфантастичније замисли: доди-
ром чаробног штапића за трен претворе
се у шуми сва стабла у људе, жаба у
коња, коњ у лептира; укратко: сценску
свемогућност,

Али — има један фактор са којим ра-
чуна свака филмска производња која
приступа снимању бајке: техника. Бајка
редовно зЗахтјева веома солидан степен
атељерске опреме, У противном, снима-
ње бајке без одговарајуће филмске тех“
нике и алата, изазива током рада безброј
потешкоћа техничког карактера које се,
уз нужне пропратне појаве (као одуже-
ње трајања снимања и поскупљења фил-
ма) апсолутно морају одразити и на ква-
литету, Материјална база, дакле, бит ће
уз остале један од одлучујућих фактора,

Третирајући у овом осврту само сцену
не можемо а да не спомелемо њене оп-
ће, најбитније компоненте тј. да смисао
свакој слици даје избор елемената, који
сачињавају кадар. Тако нам сцена (сце-
нографија) тумачи и своју драматуршку
функцију, увјетовану одређеним компо-
зипионим и естетским вриједностима. У
неформалистичкој слици (кадру, сцени)
сваки одређени композициони елеменат
има своје значење, Таквим одређењем
које сценографија даје естетској вред-
ности кадра, добијамо уз остало, визу-
елним путем појам о времелу и мјесту
збивања радње што су за сваку реали-
стичку фабулу (сценографију) два ви-
тална фактора. Међутим, декоратвни е-
лементи, који имају своје јасно одређо-
но временско и географско дјеловање,
бајка не подноси добро. Помоћу њих опа
нас удаљује од себе, води нас у одређе-
ни временски период, на одређено мје-
сто збивања — реалност. Дакле, не на-
меће се питање могу ли, него смију
ли елементи бајке "да буду везани за
одређено мјесто и вријеме и-.у овом тре-
нутку питање сценарија бит ће и ре-
флексно питање сценографије., Стилизо-
вано обликовање, узимање иреалних де-
коративних елемената из саме фантази-
је тј. без одређене хисторијске изворно-
сти, најзахвалнији је терен за архитек-
тонику бајке,

Један дио наше бајке одиграва се на
славенском тлу (сцене Баш-Челиковор

 
Једна сцена из фил ма „Чудотворни мач"

града, Ковачнице, Видине куће, Шуме
итд.), један дио одиграва се негдје „иза
седам брда" и један на далеком Истоку.
Објекат Дворана у ентеријеру Баш-че-
ликовог града, богаћен је скулптуралном
декорацијом културе туђих парода дале-
ких земаља (каснијом за пар стотина го-
дина од времена збивања бајке, како се то
може по њеним елементима закључити).
Има ли оправдања ова декорациона рек-
визита (иако не прејако истакнута) из
астешкот доба (стари Мексико ХУ вијек)7
Исто тако разни украсни предмети, то-
теми, балустри, стол и столица (из Каме-
руна, Ист. Конга, Брит. Нигерије, све
Африка 2. пол. ХУП вијека) — елементи,
далеки и страни славенском народу. Зна-
мо да Славени на свом великом путу
Сеобе, нису свраћали у оне крајеве, ни-
ти има трагова да су ти други народи
долазили Словенима у посјету, Продуб-
љена умјетничка стилизација у
фолклорном духу, сачињавала би стил-
ско јединство са самим садржајем, Ако
(прије споменути) композициони елемен“
ти служе само својом формом у декора-
тивне сврхе и немају документарно дје-
ловање, из којег је разлога (успут були
речено), одбачен кукуруз из објекта Ви-
лино двориште, зато што је он теку хуг
вијеку донешен у наше крајевег!

Велику сцену у Царичином граду (са
дворском будалом и витешким турниром

западњачких дворова каснијег периода,

ХШ в. не може се сматрати стилски до-

бро ријешеном, не залазећи у то колико

је укусно или неукусно везати старорим-

ску декорациону позадину са фантастич

ном, исламском архитектуром унутар

амфитеатра, Професионално вођена за-

натска линија диктира овдје друго стил-

ско, а економичније рјешење.

Објекти овог филма били су волуми-

нозни. Као и за многе друге, овдје је на-

рочито требала бити примјењена радна

парола: обрадити минималну потребну

површину, а максимално је фотограф-

ски користити, чега се камера овдје ни-

је држала (нарочито у Царичином граду

и Дворани).

Сценограф Младен Јосић веома пито-

рескно компоновао је објекат Ковачни-

 

пу (есктеријер и ентеријер) и у концеп-

цији веома стилско, добро изведено ори-
јентално Мало двориште (сцена гдје кан-

дидати за цара пијанче). Објекти Двора-

на (гдје Грицко проба кошуљу) и По-

друм (гдје Небојша ослобађа Баш-Чели-

ка из бачве) својим одмјерено преди-
мензионираним пропорцијама, предстан-
љају врло импресивне амбијенте, пуне
страве, ужаса и мистике, Колиба дједа

Ивана, Тамница и колоритни Бабин двор

подједнаке су квалитета, изнад којих се

истиче Видина кућа са двориштем (сце-

на свадбе), док је Соба у кули (гдје је

Вида заточена) прилично слаба и у о-
бради. Сценограф М. Јосић дао је ин-

венцијом, добром атмосферсм и стилом

умјетничке скице које су, међутим, у-

слијед недосљедне оживљене мизансце-
не, често добиле реалистички израз, Не-

ке су, већ споменуте, прерађивањем при

реализацији (не од аутора, него од ре-

жисера), изгубиле на чистоти накалем-

љеним детаљима,

Костимографска обрада (Н, Георгије

вић) није свугдје најсретније погођена,

стилски и естетски (Небојшина мондура

личи помало на староримску, Видин ко-

стим са крзном физички је не истиче и

прави је погуреном), Одјећа пучана и

других добра. Костимска израда квали-

тетна (С. Јамбрешић). Скулптуре вјерно

извајане са добром патином (вајар И. 3о-

ричић),- Шминка и маска осредње, док
Видина перика није смјела уопће бити
пропуштена. Декоратерска обрада (Аран-~
ћеловић, Рашић, Симић, Миљковић, Краљ,

Лулић и др.) солидно је изведена.

Овај филм био је за нашу младу про-

изводњу и младе филмске раднике вео-

ма тежак испит, Стечена школа и иску-

ство, треба да нам буду од велике ко-

ристи за наш даљњи рад,

, У. Јурковић

Кроз Савезну радио-стан:цу

 

ву, одјаву и садржину емисије, Тако „одевена“ еми-
сија „сиђе" спрат ниже, на. спикерски сто, а копије
се шаљу контролору, који прати ток и утврђује евен-
туалне неправилности емисије. Поред Редакције ве-
сти, на трећем спрату постоји и читав низ других
редакција: пионирска, привредна, литерарна и спорт-
ска. Свако од њих, има свој новинарски апарат који
припрема емисије, користећи документацију, библио-
теку и штампу из целе земље. А само спрат изнад
трећег — и обрели сте се у „међународној зони":
краткоталасна радио-станица. Ту вам се даје прилика

ропских језика!
После завр-

плафона висе

А  

да још истога часа чујете разговоре на четрнаест ев-

Па ипак, сви путеви воде на — други спрат, То
је срце — или боље речено — мозак радио-станице.
Меки теписи упијају шум корака. Мрачни ходник
одише мирисима лака и каучукових смеса. Над ду-

.плим, кожом тапацираним вратима — светлосни сиг-
нали: бело, зелено, црвено — „Стоп!'" Улаз забра-
њен! Емисија почиње... Савршен мир. Не чује се чак
ни ритам модерног џеза, који се у приземном кон-
цертном студију смењује са вечито лепом класиком.
Зидови студија обложени су изолацијом: слој стакле-
не „вуне", под танком. ситастом дрвеном плочом, Са

микрофони
лектричном чулу не умакне ниједан акорд. Студији
су повезани сигналним направама, телефоном и про-
зорима са троструким стаклом, тако да се техничар

са спикером може споразумети и уговореним гестом.
Руководилац емисије даје упутства извођачком ан-
самблу путем локалног микрофона. Па опет, највећи
део програма не иде као „жива" емисија, већ се

претходно сними. Предност снимљене емисије је та,
што се тај део програма уоквири у прецизно време
трајања, и што се могу уклонити грешке, настале

у„пецаљке". Њиховом е-
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РаАДИО-БЕОГРА
при извођењу. Снимање се врши у нарочитим одеље-
њима. Савременом апаратуром, звук се претвара У
механички трептај, који може да се уреже у фоли-

на магнетофонску траку. Снимање
на фолији (грамофонској плочи), врши се док се ова
окреће, а игла која вибрира према јачини трепере-
ња звука, бележи на њој кривудаву кружну линију.
Тако дођемо до снимљеног звука. Код магнетофонског
снимања, процес је већ сложенији,
трака, превучена емулзијом гвозденог праха, нејед-
нако се магнетише на различитим деловима, при про-
лажењу кроз апарат. Јачина магнетисања зависи од
јачине снимљеног звука. Када се трака премотава
између магнета, репродукује се снимљена емисија
која се сместа може укључити у програм. У одељењу
за снимање налази се и последња реч технике —

„Филипс-Милер".
мену као и магнетофон, само што се овде звук уре-
зује сафирним ножем на каучукову траку превучену
тамном емулзијом, а репродуковање се врши помоћу

ју или. пренесе

скупоцени апарат

фото-ћелије.

Тако се у једном котуру уске траке, сажме цела
емисија. Стане ту и чика Прока, са својим духовитим
упадицама и цео Симфониски оркестар Радио-Бео-
града. Снимљене плоче и траке чувају се у дискоте-
ци — складишту умртвљеног звука.

Цифарници, сигнали, ручице, „штекери" и још
много других уређаја на великим таблама и столо-
вима. Главна техника. Преко централног стола, ово
одељење прима,све емисије и шаље их кабловима до
емисионе станице у Обреновцу. Неколико техничара,
са слушалицама преко ушију, тек што су ухватили

 

пред приредбу покупе најбоље тач-

ке из појединих секција и комплет“

но пребаце на сцену као засебне је-
динице,
Овакве рецепт-приредбе и поред

квалитетних тачака, постојале су
све незанимљивије, јер су, исувише
статичне и без икакве режије, пру“
жале са обавезно полумрачне сце-_
не сиротињски монотони изглед.
Споро је одмицало време на сцен-
ски неопремљеним приредбама и
једва би ко запљескао. За фолклор-
не игре истицала се најнеукуснија

кич-панорама са жестоким зеленим
тоновима. Укочени, разметљиво ве-

лики

·

хорови, били су најбољи

фрагменти приредбе, али и најне-

поздрављенији. Лоше компоновање

приредби са посебним учешћем сек-

ција није боље ни заслужило, У

последњим тренуцима пред излазак

на бину фолклорцима су недоста-

јали партнери, некоме је била ко-

штуља тесна, неко је трагао за о

панцима. А на бини испадали би

појаси, штубаре, гасило се светло и

тако даље, Ко је за то одговараот

Нико! Јер нико није имао посебан

задатак да организује приредбу.

Спољна Функција друштва потпу-

но је занемаривана. Дакле, потце-

њивала се публика. Но, она је то

скупо враћала: појавио се проблем

популаризације приредби.
Не решавајмо тај проблем рекла-

мом. Замислимо се мало како ство-

рити јединствене програме, нове ти-

пове приредби, како оживети само-

иницијативу одоздо. Мораће то

друштва да ураде, јер од тога за-

виси даљи њихов опстанак. Видели

смо да правилно схваћена унутар:

ња функција друштва омогућује

самосталне наступе репродуктив-
них тела појединих секција. Но би-

ће много већи број приредби у ко-
јима учествује цело друштво, или

комбинација две или три секције.

Једна новина која је недавно уве-
дена у „Абрашевићу" и „Бранку
Цветковићу" јесте ансамбл веселе
вечери. Међутим, наступ „Абраше-

вићевог" ансамбла био је муцав,

састављен од коришћених тексто-
ва и без потребног декора. Без ве-
ћег одушевљења и смелијег захва-
та у друштвену сатиру, овакав ан-
самбл неће наћи свој пут. Више
замаха, боје и светлости потребно

је његовој сцени. +
Зар се не би даље могло покуша-

ти са хорским балетом7 Комбина-
ција хора и фолклорне трупе била
би сасвим нова. Могуће је да би
Мокрањчеве Руковети, због своје
регионалне "фолклорне припадно-
сти, омогућиле интересантне балет-
ске кореографије. Разнолике вари-
јанте у комбиновању хора са игра»

чима давале би појединим дру-
штвима нове специфичности, било
да хор стоји испод бине на месту
за оркестар, било да се употреби
декоративно на самој сцени или ка-
ко друкчије, Зар је даље немогуће
покушати са културно-уметничким
ревијама. Америчка група „Тамбу-

рица" дала је такву приредбу од
чије би се формалне стране, оне у-
нутарње структуралне могло мно-
го научити. Сем тога, до данас на-
ша друштва нису дала ни једну
музичку ревију иако је већим де-
лом рад у друштву сведен на му-

зичку уметност (хорска, оркестар-

ска, солистичка и друге секције).

За овакве и сличне типове приред-

би потребно је репродуктивно те-

ло састављено од најбољих чла-

нова секција. Али још потребнија

је сценска опрема, Без духовитог

декора и занимљивих костима, без

ликовног решења призора на сце-

ни, и најоригиналнији нови тип

приредбе остаће са половином е-

фекта. За приредбу је потребна по-

себна режија, посебан напор аран-

жирања, којим се једино може ис-

пунити спољна функција култур-

но-уметничких друштава. У

Магнетофонска

Има исту на-

глас спортског репортера: пренос из иностранства. У-
кључују га у програм. Емисија одлази у етар.

Еп. Јовановића 1-ТУ

 

__НОВИ ТИПОВИ ПРИРЕДБИ ==еал-
„СРЕБРНА

ФЛОТА“

   
 

Н А платнима бесградских биоскопа о-

давно нисмо видели добар иностра-

ни филм. И, ево, после дуже паузе, по-
јавила се „Сребрна флота" режисера
Мајкел Пауела и Емећића Пресбургера,
којом је већ једноличан и слаб биоскоп~
ски програм освежен и побољшан.
Иако је сценарио црпео садржај из до-

гагдаја у време окупације Холандије, иако
је наша публика имала прилике да ви-
ди масу филмова који третирају сличну
проблематику, филм „Сребрна флота" и
по тематици, и по начину филмске обра-
де, по глумачким остварењима и режи-
серској инвенцији Мајкела Пауела и Е-
мерика Гресбуртера спада у ред бољих

филмова енглеске продукције, То је, у-
право, после „Хамлета" и „Дај нам да-

нас" трећи успео енглески филм који је
у овој години приказан код нас.
Ралф Ричардсон у улази инжењера-

конструктора, дао је веома пластично,
топло, искрено и убедљиво лик интелек-

туалца — антифашистичког борца. Ри-

чардсон мнајприсније преживљава судби-

ну инжењера, који несебичном љубављу
воли своју породицу (сина и жену), али
и слободу своје поробљене земље, не у-
стежући се ни једног трвнутка да поло-
жи и живот за њу, јер зна да: „једна
нација живи само дотле, док има људи
који су спремни да умру за њу". У уло-
зи тајанственог „Пита Хајма", Ралф Ри-
чардсон дао је веома значајно, пластич-
но и реалистичко филмско остварење,
Лик инжењерове жене (Гуги Витерс)

је нешто блеђи, због противуречја које |
писци сценарија и режисери нису успе-
ли да избегну, али су за то реалистички
и убедјвиво дати ликови Немаца — оку-
патора: намесника, капетана брода, ад-
мирала (није ли то адмирал Деницт) и
војника. У случају шефа Гестапоа отсту-
пило се од реалистичности утолико, што
је тај лик дат са извесном дозом кари-
катуре, вли и такав он делује веома у-
бедљиво и живо, привлачећи на <ебе
тнушање и одвратност публике,
Можда У сценарију „Сребрна флота"

има мало наивности (инжењер успева у-
век у своме подухвату, не испитује се
како је дошао до обавештења о подмет-
нутом динамиту, не истражује се узрок
убиства које он приписује себи; затим
неубедљивост лика потказивача; доста
тајанствености и наивног схватања иле-
галног рада и борбе), али са свих тих
недостатака режија успева да скрене
пажњу гледалаца и држи их до крајњих
граница напетости савршеним ритмом и
темпом монтаже. Међутим, у томе ризму
нема оних петпарачких јевтиних трико-
ва криминалних филмова (сем оног, ка-
да полицајац чепрка по пиринчу у коме
су скривени револвери),
Можда су се и режисерима „Сребрн»

флоте" поткрале извесне грешке (инже-
њер „Пит Хајм" — револуционар на сво-
ЈУ руку; завереник који пише своју би-
ографију; дванаест родољуба побеђује

седамдесет наоружаних Немаца), можда
се овим филмом желело да претстави
како су и неки наоко квислинзи били
уствари против фашизма и тиме умањи
кривица стварних издајника и колабо-

рациониста у време немачке инвазије;
међутим, гледалац не добија тај утисак.
Режија успева да са свих тих претпо-
ставки скрене пажњу и да логичкимто-
ком монтаже гружи објашњење сваке,
евентуалне нејасности, Тако изгледа не-
логично и то што је „Пит Хајм" већ за-

вршио писање дневника, а ми га видимо
на палуби подморнице. Режисер нам да-
је објашњење, враћајући камеру на днел-

ник у коме је инжењер предвидео доу
танчине и оно што ће се у блиској бу-
дућности десити са њим.
Поред целовитости радње, која је У

филму „Сребрна флота" драматуршки

солидно обрађена, поред змалачког ко-
ришћења камере и њених својстава, има

овај филм још једну позитивну одлику

која се мора истаћи: то је вешта монта-
жа звука, односно шумова. Више од по-
ловине филма дато је са пратњом раз•
них шумова, уместо са музиком како је
то у другим филмовима. Али баш тим
разним звуцима постигнута је веома у“
бедљиво реалистичност у сликању амби-
јента. Музика је коришћена ретко, али
вешто, само за појачавање драматично
сти.
Рад режисера Мајкела Пауела и Еме-

рика Пресбургера имали смо прилике да
видимо до сада само у филму „Црвене
ципелице", који је побудио живу диску-
сију, али не и спонтано одебравањегле-
далаца. Филмом „Сребрна флота" Мај-
кел Пауел и Емерик Пресбуртбр дали
су једно значајно и успело филмско д•
стварење.
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